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Ljudska stranka: nov odnos 
do narodnostnih skupnosti!

Avstrijska ljudska stranka išče nov odnos 
do problematike narodnostnih skupnosti v 
Avstriji. Dokaz za spremembo v gledanju 
oz. ocenjevanju tega vprašanja je bilo ime
novanje gradiščanskega poslanca Paula 
Kissa za njenega zastopnika za narodnostne 
skupnosti v avstrijskem parlamentu.

V obširnem razgovoru za naš list, ki ga 
objavljamo na 3. in 4. strani današnje izda
je, prvi zastopnik manjšin pri OVP napove
duje bistvene spremembe v manjšinski poli
tiki OVP, ki bodo razvidne iz tako imeno

vanega „pozicijskega papirja" stranke, ki 
bo javnosti predstavljen še pred poletjem.

Ta papir naj bi - po mnenju poslanca 
Kissa - v veliki meri upošteval ne le skoraj 
dramatičen položaj avstrijskih narodnos
tnih skupnosti, kot ga ocenjuje poročilo 
avstrijske rektorske konference, marveč 
tudi prevzel bistvena priporočila te stro
kovne skupine za zadovoljivo reševanje 
manjšinske problematike v Avstriji v korist 
narodnostnim skupnostim.

(Da//e na 6. strani)

Dr. Vranitzky: 
,,Brošura v 
okviru tega, 
kar je biio 
zmenjeno!

Zvezni kancler dr. Franz 
Vranitzky (na sliki z glav
nim urednikom SV Iva
nom Lukanom in dr. Mi
chaelom AuBerwinkler- 
jem) je na tiskovni konfe
renci v Celovcu podprl 
izdajo posebne številke 
našega lista, v kateri smo 
prebivalstvo Celovca in
formirali o možnosti pri
jave k dvojezičnemu 
pouku.

Haider ni uspd-zadosti 
otrok za obe šok v Celovcu!

Nevzdržen izpad koroš
kega deželnega glavarja Hai
derja ob pomoči predsednika 
deželnega šolskega sveta 
Reinprechta v zvezi s pravico 
do prijave otrok k dvojezič
nemu pouku na javnih ljud
skih in glavnih šolah izven 
doslej veljavnostnega
območja manjšinskošolskega 
zakona v Celovcu ni uspel. 
Starši se niso pustili ustraho
vati, tako da je kljub ukazu, 
da ravnatelji smejo vpisati k 
dvojezičnemu elementar
nemu pouku v Celovcu samo

tiste otroke, katerih starši se 
ob prijavi priznajo za pripad
nike slovenske narodnostne 
skupnosti na Koroškem, za 
šolsko leto 1991/92 k dvoje
zičnemu pouku skoraj še 
enkrat toliko prijav, kot to za 
ustanovitev javne dvojezične 
ljudske šole v Celovcu za
hteva manjšinskošolski za
kon. S privatno šolo Mohor
jeve je tako zadosti otrok 
za obe dvejezični ljud
ski šoli v glavnem mestu 
Koroške, saj je bilo samo za 
javno ljudstvo šolo 29 prijav!

Toda, je javna dvojezična 
ljudska šola v Celovcu kljub 
očitno zadostnemu številu 
prijav že dokončno zagotov
ljena? Haider je na tiskovni 
konferenci, ki jo je pretekli 
petek sklical zaradi informa
cijske kampanje oddelka za 
šolstvo pri deželni vladi ter 
posebne številke Sloven
skega vestnika v korist 
dvo- in večjezičnosti, 
napovedal, da bo manjšin
skošolski zakon izpolnjen 
„do pike in vejice", in s temi 
besedami napovedal analizo,

če so starši, ki so otroke pri
javili k dvojezičnemu pouku, 
tudi res pripadniki slovenske 
narodnostne skupnosti. Pri 
tem se je skliceval na 7. člen 
Avstrijske državne pogodbe, 
po katerem naj bi imeli pra
vico do dvojezičnega pouka 
le pripadniki slovenske 
narodnostne skupnosti na 
Koroškem, ne pa tudi 
drugi...

Zveza slovenskih organi
zacij na Koroškem je v izjavi 
za tisk te Haiderjeve izpade 

/Dn/je na 2. strani)

Parlamentarci 
iz Siovemje 
na Koroškem

Včeraj se je na Koroškem 
mudila visoka delegacija slo
venskega parlamenta. Za sre
čanje so se dogovorili ob obi
sku predsednice koroškega 
deželnega zbora Kovarijeve 
januarja letos v Ljubljani. 
Delegacijo je vodil predsed
nik skupščine dr. France 
Bučar, v njej pa so še bili pod
predsednik Vitodrag Pukl, 
Mihaela Logar ter predsednik 
za mladinska vprašanja Borut 
Pahor. Goste iz Slovenije je 
spremljal generalni konzul 
SFRJ v Celovcu Marjan Maj
cen. Delegacija seje pogovar
jala z vsemi tremi predsedniki 
koroškege deželnega zbora, 
predsedniki klubov ter člani 
koroške deželne vlade na čelu 
z deželnim glavarjem Haider
jem.

V nedefjo 
drugi krog 
volitev!

Prihodnjo nedeljo, 24. 
marca, bodo občani v 36 
občinah na Koroškem v 
drugem krogu volitev 
odločali o novih županih 
oz. županjah. Poleg 
Celovca, kjer pričakujejo 
tesen izid med Guggenher- 
gerjem in Ausservvinkler- 
jem, bodo na dvojezičnem 
ozemlju volili v občinah 
Pliberk (Grilc - Kristan), 
na Djekšah (Travnik - 
PoleBnig), v Škofičah 
(Burger - Happe), v 
Rožeku (Pekastnik - Mit- 
schc), v Vernberku (Ar- 
neitz - Matschek), v Straji 
vasi (Tschikof - Schau- 
hach) in na Ziljski Bistrici 
(Wiesfleker - Mdrtl). Kot v 
prvem krogu je tudi v 
nedeljo volilna udeležba 
obvezna.

Za postopno zaprt/e jedrske e/ekframe v Krškem oz. pre
strukturiranje enerpetsk/h v/rov v S/oven/j/ je /e težko zagoto
vit/ denar.

JE Krško: Avstrija 
je vendar odobrita 
finančno podporo!

Za postopno zaprtje jedr
ske elektrarne v Krškem oz. 
za izdelavo koncepta za pre
strukturiranje energetskih 
virov v Sloveniji je očitno le 
zelo težko najti denar: to 
velja tako za Slovenijo, kjer v 
ta namen - kot smo že poro
čali - v proračunu, ki je pod 
močnim pritiskom, ni predvi
denega niti dinarja, kot tudi 
za Avstrijo, ki se je šele po 
dolgih razpravah dokopala 
do sklepa, da v ta namen pri
speva finančno pomoč v višini 
45 milijonov šilingov.

V proračunskem in trgo
vinskem odboru avstrijskega 
parlamenta je bil namreč 
predlog, da bi Avstrija iz leto
šnjega zveznega proračuna

Sloveniji pomagala s 45 mili
joni šilinigi, najprej odklo
njen. Posebni pododbor je 
šele potem sklenil pomoč in 
dal „zeleno luč" za izdelavo 
koncepta za prestrukturira
nje energetskih virov, na 
osnovi katerega naj bi se 
potem tudi uresničilo 
postopno zaprtje jedrske 
elektrarpe v Krškem.

Zelena alternativa Avstrije 
in Koroške je začetno odklo
nilno stališče obeh parlamen
tarnih odborov ocenila kot 
žalitev protijedrskih gibanj 
tako v Avstriji kot v Sloveniji, 
govornik iniciative „Alpe- 
Jadran brez jedrskih naprav" 
Josef Mandl pa je napovedal 

/Da/jc na 2. stran/)
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Haiderjeva kampanja ni uspeta
(7;6!</H//e vanje s 7. .strani)

odtočno zavrnila. Tajnik dr. 
Marjan Sturm je v zvezi s tem 
poudaril, da so take izjave v 
nasprotju z odločitvijo ustav
nega sodišča. Po zakonu za 
narodne skupnosti je prizna
vanje k manjšini svobodno, 
po manjšinskošolskem za
konu pa je za prijavo k dvo
jezičnemu pouku odločilna 
edino volja staršev. Pripad
nost k narodnostni skupnosti 
pa da je prepovedano prever
jati.

„V času evropske integra
cije, dvo- in večjezičnosti, 
inter- in multikulturnega raz
voja se Haider in Reinprecht 
zavzemata za omejeno 
nacionalistično politiko", je 
poudarjeno v izjavi tajnika 
ZSO, ki je staršem, ki so pre
teklo soboto v Celovcu prija

vili svoje otroke k dvojezič
nemu pouku in ki jih morda 
čakajo težave, ponudila 
pravno pomoč.

Proti nezaslišanemu
nastopu Haiderja in Rein- 
prechta na petkovi tiskovni 
konferenci so ostro pro
testirali tudi skupnost staršev 
za dvojezično ljudsko šolo v 
Celovcu, referent za šolstvo 
pri koroški deželni vladi, 
deželni svetnik Herbert 
Schiller, ki je prav tako ostro 
zavrnil vse polemične očitke 
na njegov račun in poudaril, 
da je njegov urad informiral 
starše natančno po zakonu, 
ter tudi Zelena alternativa 
tako na koroški kot tudi na 
zvezni ravni.

Tudi zveza socialističnih 
učiteljev v tiskovni izjavi 
odločno zavrača Haiderjevo 
zahtevo po priznavalni izjavi

/a/orfnucijsku kampanja 
Drnifva ABCČ oz. .S7o ven
skega vestnika vsem 43.099 
go.s'po<:hn/.swofM v Ce/ovcn, 3 
katero /e /u/u Ce/ovčanotn 
pojasnjena možnost prijave 
k t/vojezičnema pouka, ki 
ho mogoč otf /etosnje jezera 
ria/je tačk izven dvojezičnega 
ohtnoč/o, je povzročiia hudo 
kri.

Deže/ni giavar //aider je z 
vso vehemenco napade/ 
ZSO, ki je društvu A/JCČ 
da/a na vo//o svoje g/asi/o, 
.S7oven.sk/ vestnik, in mu s 
tem omogoči/a cenejšo 
posi/jko.

/čaj se skriva za tem napa
dom?

Na eni strani prav gotovo 
vo/i/ni hoj, na dragi pa pred
vsem strah pred tem, da ne 
hi/o hi/o prevečprija v k dvo
jezičnemu pouka.

Dejstvo je, da so v 
Ce/ovcu k dvojezičnemu 
pouku v javnih dvojezičnih 
šo/ah prijavi/i svoje otroke 
tudi nemško govoreči. /Ve iz 
narodnostnih raz/ogov, tem
več iz raz/ogov odprtosti, 
povezovanja v prostoru 
v4/pe-7adran in še česa.

Tak razvoj je naciona/i- 
stom seveda trn v peti, saj se 
prizadevajo za etnično po/a- 
rizactjo, za čim več/o /očitev 
manjšine in narodne skup
nosti od večine. ,So proti 
koncepciji, po kateri naj hi 
moderen Evropejec po/eg 
materinščine in enega sve
tovnega jezika ohv/ada/ tudi 
jezik naroda soseda. .So proti 
interku/turnemu učenju.

V zadevi javne dvojezične 
/judske šo/e v Ce/ovcu se 
jasno kaže, da //aider v 
resnici diskriminira tudi 
nemško govoreče, ki se v 
smis/u modernih evropskih 
integracijskih trendov žehjo 
naučiti tudi jezika naroda 
soseda.

Tega naj se zavedajo tudi 
tisti, ki so v pretek/ih mesecih 
iz ze/o kratkovidnih intere
sov zače/i "j/irt" s Haider
jem. /Veki anonimni "občin
ski odbornik EE", preveč 
strahopeten, da hi se podpi
sa/, in zaradi tega je uteme
ljen sum, da ga v resnici

KOMENTAR

f- dr.
MAE/A NA
STDRMA

TRN V PET)
sp/oh ni, me je v prejšnji šte- 
vi/ki „nt" kritizira/ zaradi 
mojega sta/išča do občinskih 
vo/itev. Nadebudni anonim
než je očitno prehra/ ja ni 
razume//) moja izvajanja v 
sk/opu programske diskusije 
ZSO.

Pred/agam mu, da v /uči 
Haiderjevih napadov na 
javno dvojezično šo/o v 
Ce/ovcu še enkrat prebere 
moja izhodišča za nov 
narodnostni program. 
Morda mu ho pomaga/o.

Eo roški S/ovenci moramo 
diskutirati predvsem na 
osnovi argumentov, ne pa 
iraciona/no. To je hi/o vedno 
znači/no za naciona/iste. Pri 
tem pa gre tudi za odnos do 
/astnega jezika.

Enotna /ista Ce/ovec, za 
katero je kandidira/o osem 
akademsko izobraženih, 
med njimi štirje projesorji 
s/ovenščine na Zvezni gim
naziji za S/o vence, je na pri
mer izda/a vo/i/ni /ist, na 
katerem je s/ovenščiua prava 
spakedranščina. Toda tega 
nadebudni anonimnež naj
brž še opazi/ ni, ker očitno 
mis/i, da morajo vsi koroški 
,S/o venci vo/iti eno stranko. 
V S/oveniji so to ime/i do /eta 
/990, in to danes imenujejo 
enoumje.

Da ne ho nesporazuma. 
EE /iste oz. Vo/i/ne skupno
sti v posameznih občinah 
niso naciona/ne /iste, temveč 
ponekod edina a/ternativa. 
E/jnb temu perspektiva teh 
/ist ni v naciona/ni ožini, 
temveč v iskanju zavezništva 
tudi z nemško govorečimi.

k slovenski narodnostni 
skupnosti ob prijavi otroka in 
poudarja, da koroški učitelji 
ne bodo sodelovali pri ugo
tavljanju narodnostne pri
padnosti otrok, staršev in 
njenih prednikov. V vseh 
protestnih tiskovnih izjavah 
je tudi rečeno, da je koroški 
deželni glavar očitno prespal 
evropski razvoj na tem pod
ročju.

Delovna skupnost Av
strijske narodnosti v SPO" pa 
Haiderjev in Reinprechtov 
nastop ocenjuje kot „zares 
edinstven": zvezni in deželni 
zakonodajalec s privolitvijo 
FPO koroški mladini omogo
čita, da se prostovoljno nauči 
drugega deželnega jezika in 
jezika sosedov, koroški 
deželni glavar pa poskusi vse, 
da bi ljudi odvrnil od možno
sti, ki jo daje država. S takim 
stališčem Haider omejuje 
pravice nemško govorečih 
Korošcev, je rečeno v 
tiskovni izjavi. Strokovno 
zduženje dvojezičnih učite
ljev pa v tiskovni izjavi po
udarja, da prijava k dvojezič
nemu pouku še zdaleč ne 
pomeni priznavanje k tej ali 
drugi narodnostnostni skup
nosti, saj vsak, ki se na 
Koroškem uči italijansko, 
tudi ni avtomatično Italijan. 
To naj velja tudi za slovenš
čino.

Poleg na javno dvojezično 
ljudsko šolo so se nemškona- 
cionalni krogi na Koroškem 
pretekli teden spravili tudi na 
slovensko gimnazijo in na 
novo dvojezično trgovsko 
akademijo v Celovcu. Po 
poročilih koroških medijev se 
je predsednik Heimatdiensta 
Feldner na diskusijskem 
večeru z deželnim glavarjem 
Haiderjem pritožil, da ti dve 
srednješolski ustanovi obi
skuje vse več dijakov iz Slove
nije in to - kot je pisalo v 
časopisju - na račun koroških 
davkoplačevalcev...

Tako ravnateljstvo sloven
ske gimanzije kot dvojezične 
trgovske akademije ter 
združenji staršev na obeh 
šolah so take neresnične 
trditve odločno zavrnili. 
Javno dvojezično trgovsko 
akademijo ne obiskuje niti en 
dijak oz. dijakinja iz Slove
nije, slovenska gimanzija pa 
je edina srednja šola na 
Koroškem, ki mora za spre
jem dijaka, tujega držav
ljana, pridobiti privoljenje 
šolskih oblasti.

Predsednik predsedstva S/oveni/e Mi/ar? Kučan je na/Viš/im 
predstavnikom avstujske države na Dunaju /ha s/iki s kan- 
c/etjem Mran;7zky/'em) raz/oži/ sta/išče Repttb/ike S/oven/je o 
jugoslovanski krizi ter podčrta/ težnje S/oven/je po razdružitvi 
od Jugos/av/je.

Avstrija in Zapad 
še veqameta 
v Jugoslavijo!

Tako avstrijska diploma
cija kot Evropski parlament 
ter tudi Združene države 
Amerike še vedno verjamejo 
v ohranitev Jugoslavije kot 
države in so se bolj ali manj 
izrekli proti njenemu razpa
du. To je prišlo do izraza ob 
obisku predsednika predsed
stva Slovenije Milana Kučana 
pri avstrijskem kanclerju 
Vranitzkem in šefu avstrijske 
diplomacije Mocku in tudi po 
zadnjem zasedanju Evrop
skega parlamenta pretekli 
teden v Strasbourgu.

Evropski parlament je na 
tem zasedanju sicer priznal 
republikam in pokrajinam v 
Jugoslaviji pravico „da na 
miren in demokratičen način 
same odločajo o svoji prihod
nosti, vendar v okviru pri
znanih mednarodnih in 
notranjih meja". Evropski 
parlament je zato tudi vse 
stranke in republike v Jugo
slaviji pozval, naj podprejo 
gospodarske reforme zvezne 
vlade, ostro pa je obsodil 
poseg vojske na Hrvaškem in 
ob demonstracijah v Beogra
du.

V razpravi o resoluciji o 
Jugoslaviji, ki govori o enot
nosti in ozemeljski celovitosti 
države ter sprejetju nove 
ustave, pa so poslanci menili, 
da ni možen razcep med jugo
slovanskim prebivalstvom. 
Razpad Jugoslavije na več 
delov pa bi bil v nasprotju s

Pariško listino in bi lahko 
ogrozil mir in stabilnost na 
Balkanu.

Avstrijski zvezni kancler 
dr. Vranitzky pa je po razgo
voru s predsednikom pred
sedstva Slovenije Kučanom 
na Dunaju in na tiskovni kon
ferenci v ponedeljek v 
Celovcu dejal, da Avstrija 
spremlja reforme in spre
membe znotraj Jugoslavije in 
da jih ocenjuje kot politične.

Zunanji minister dr. Mock 
pa je glede avstrijskega urad
nega priznanja Slovenije kot 
suverene države poudaril, da 
je dejstvo, da Jugoslavija 
obstaja, ter da je pogovorni 
partner Dunaja tudi Beo
grad. Avstrija bo sicer pod
prla proces demokratizacije v 
Sloveniji in na Hrvaškem, 
toda pogoji za njuno prizna
nje kot suvereni državi v obeh 
republikah še niso izpolnjeni, 
izt ekel pa se je za hitro reagi
ranje, če bi se zadeve 
bistveno spremenile. Podo
bno se je izrazil tudi predsed
nik avstrijskega parlamenta 
dr. Fischer, na katerega 
povabilo se je Kučan mudil na 
obisku na Dunaju.

Vodja slovenskega biroja v 
ZDA dr. Peter Millonig pa je 
v razgovoru za avstrijski radio 
menil, da tudi v State Dcpar- 
tementu še upajo, da bo Jugo
slavija - čeprav v nekoliko 
spremenjeni notranji in zuna
nji ureditvi - obstajala dalje.

Krško: Avstrija bo vendar pomagala!
/Naha/jevanjes /. strani)

ostrejše protestne akcije, 
med drugim nenasilno cestno 
blokado prihodnji ponede
ljek pred JE v Krškem.

Tudi Mlada KEL je odloči
tev obeh odborov ostro kriti
zirala in menila, da je zvezni 
vladi varnost koroškega pre
bivalstva očitno deseta briga 
ter da vidi samo nevarnost 
jedrskih elektrarn v ČSFR.

Koroški socialisti pa so v 
koroškem deželnem zboru 
vložili predlog, s katerim

pozivajo koroško deželno 
vlado, da na primeren način 
nastopi nasproti Dunaju ter 
tako le še doseže sklep o 
finančni pomoči Sloveniji. 
Predlog je bil soglasno spre
jet.

V reakciji z Dunaja pa je 
bilo s strani socialističnega 
parlamentarnega kluba reče
no, da je bil protest koro
škega deželnega zbora ter 
tudi proti jedrskih gibanj 
nepotreben, saj je vsota 45 
milijonov šilingov dokončno 
zagotovljena. Na sestanku

strokovnjakov Slovenije in 
Avstrije čez nekaj tednov v 
Železni Kapli bodo po izjavi 
socialističnega državnega 
poslanca dr. Antonija na 
voljo že prvi koncepti parla
mentarnega pododbora za 
hitro pomoč Sloveniji in za 
razvijanje cnegetskih kon
ceptov za Evropo. Deželi 
Koroška in Štajerska pa naj 
pri tem ne pozabita na njune 
obljube o finančni pomoči, je 
poudarjeno v izjavi parla
mentarnega kluba SPO na 
Dunaju.
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DASAKTUELLEINTERVIEVV
mit OVP-Nationa!ratsabgeordenten Pau! Kiss

,,Vom Meaistatus 
noch Lichtjahre 
entiemt...^

Pau! Kiss,
wurde 1947 in Oberpullendorf im 
Burgenland geboren, ist verhei- 
ratet und hateineTochter. Erab- 
solvierte die Lehrerbildungsan- 
stalt in Eisenstadt und war seit 
1966 an verschiedenen Schulen 
im Mittelburgenland tatig. 1977 
begann seine politische Lauf- 
bahn mit der Wahl zum Burger- 
meister ih seiner Heimatgemein- 
de. Als Burgermeister vvurde 
Paul Kiss zweimal wiederge- 
wah!t, 1989 erfolgte schlieSlich 
seine Entsendung in den oster- 
reichischen Nationalrat. Er ist 
Mitgiied des Unterrichtsaus- 
schusses, des Umweltaus- 
schusses, sowie des Ausschus- 
ses fur Burgerinitiativen und Pe- 
titionen. Im Janner 1991 wurde 
er zum neuen Volksgruppen- 
sprecher der Čsterreichischen 
Volkspartei (OVP) bestellt.

Herr AAgeordneZer, d/e 
ParZe/en /n GsZerre/cA enZ- 
decAen nunmeAr d/e e/An/- 
scAen M/nderAe/Zen Azn. 
Vo/Asgruppen. /)en An/ang 
macA/e d/e Gr/ine A/ZernaZ/- 
ve, m// /Arcr Person AaZ nun 
aucA d/e Vo/Asparte/ e/nen 
Va/AsgrappeasprecAer der 
G//enZ//cAAe/Z praseader/. 
H^area S/e /aaerAa/A der 
G VP-Par/aareatsr/ege der
e/nz/ge Fand/daZ /ar d/ese 
PaaA/Zoa oder Aa//ea S/e 
aocA e/aea FonAurren/en?

Ich verschweige mich nicht 
gerne zu Fakten, darum auch 
cin klares Ja zum zwciten Teii 
Ihrer Frage. Es hat einen 
zweiten Kandidaten fur den 
neuen OVP-Volksgruppen- 
sprecher gegeben, namtich 
den Vorsitzenden der Oster- 
reichischen Rektorenkonfe- 
renz Christian Brunner. War- 
um die Entscheidung dann zu 
meinen Gunsten ausgefaHen 
ist, weiB ich nicht. Ich war bei 
dieser Sitzung in Maria Piain 
nicht dabci.

S/e Aommen aus e/nem 
Puades/aad Azw. e/aer 
Geare/ade, /a rve/cAern Azw. 
/a rve/cAer sogar areArere 
Vo/Asgrappea /eAea. G/au- 
Aea S/e d/e Voraasse/zaagea 
/ar d/ese aeae Aa/gaAeas/e/- 
/aag, d/e doeA ar// seAr Ge/ 
Veraa/rror/aag verAunden 
/s/, za AaAea/

Modellhaft fuhrc ich fur 
mein Verstandnis in Volks- 
gruppenangelegenheiten im- 
mer das Zusammenleben der 
Menschcn in mcincr Stadtge- 
mcinde Oberpullendorf an. 
Meiner Stadtgcmeinde des- 
wegen, weil ich 13 Jahre iang 
als Burgermeister ihr AuBe- 
res und Inneres entscheidend 
mitpragen durfte.

Mode!! Obcrpu!!cndorf

In meiner Heimatgemein- 
de leben gicichsam symbio- 
tisch deutschsprachige Oster- 
reichcr (60 Prozcnt) mit un- 
garisch- (30 Prozcnt) und 
kroatischsprachigcn (10 Pro- 
zent) Burgcrn zusammcn. 
Gcpragt ist dieses Zusam- 
meniebcn von eincm hohen 
MaB an Toicranz, von eincm 
Klima des gcgcnscitigen Vcr- 
standnisses und gctragcn von 
der Idee, gcmcinsam am Bild 
der Gcmeinde zu baucn. Es 
gibt kcinc Ressentiments, wir 
verstchen einandcr, und es

sind nicht nur die Sonntagsre- 
dcn gewesen, die in Sachen 
Volksgruppenthematik bei 
uns in Oberpullendorf zum 
Durchbruch gekommen sind. 
Wir haben an konkreten Bei- 
spielen ernsthaft beweisen, 
daB es uns um die Volksgrup- 
pen ernst ist.

Fonnen S/e uns AoaAre/e 
Be/sp/e/e aeaaea?

Ich erachte die grundsatzli- 
chen verfassungsrechtlichen, 
gesetzlichen Bestimmungen 
wie das Bundesverfassungs- 
gesetz, Artikel 8, und den 
Staatsvertrag, Artikel 7, als 
Selbstverstandlichkeit. Mir 
fehlen jedoch nach wir vor in 
den einzelnen Bundeslan- 
dern die entsprechenden lan- 
desgesetzlichen Bestimmun
gen die alles das exekutieren, 
was die Bundesverfassung 
und was der Staatsvertrag 
vorgibt. Das ist derzeit alles 
nur Papier.

Trotzdem zwei Beispiele 
aus der Praxis. Auf meine In- 
itiative hat der Gemeinderat 
in Oberpullendorf beschlos- 
sen, mehrsprachige Ortsta- 
feln aufzustellen, nur liegt 
dieser Antrag seit Jahren im 
HauptausschuB des National- 
rates - wie ich meine unbe- 
handelt.

Das zweite Beispiel: Wir 
Oberpullendorfer haben mit 
einer Selbstverstandlichkeit 
begonnen, daB die Kinder 
schon im Kindergarten, also 
mit dem ersten Schritt des 
Kindes in die Gesellschaft, 
nicht nur in deutscher Spra- 
che, sondern selbstverstand- 
lich auch ungarisch unter- 
richtet werden. Wir machen 
es so auch in der gesamten 
Pflichtschule. Daruber hin- 
aus haben wir in Oberpullen
dorf das Modeli des Pannoni- 
schen Gymnasiums, wo das 
Ungarische und das Kroati- 
sche als eine Fremdsprache 
anerkannt ist.

Das ist schon der Beweis, 
daB wir Ansatze haben, wo- 
bei ich gleichzeitig zugebe, 
daB wir von cinem Idealstatus 
Lichtjahrc entfcrnt sind.

tVaruFFF Aeze/cAoen S/e das 
UrFgar/srAe ood das /sroa//- 
scAe Aw Pargeo/aod a/s 
PremdspraeAe, tvo es s/eA 
doeA UFO AodeFFs/aFFd/ge Spra- 
eAen AaFtde///

Einc Sprache kann aus 
mcincr Sicht nur dann leben 
und iiberleben, wenn die

Mehrheit in einem Lande be- 
reit ist, sich zumindest um- 
gangsprachlich mit jenen 
Menschen zu verstehen, die 
als ethnische Gruppc eine an- 
dere Sprache sprechen. Fur 
die deutschsprachigen Bur- 
genlanderinnen und Burgen- 
lander sind das Kroatische 
und das Ungarische zwar 
durchaus vertraute Tone, 
Klange, aber sie sprechen 
diese Sprachen nicht aktiv.

Neues Sprachen- und Ku!- 
turverstandnis

Ich will jedoch bei meinem 
Verstandnis von Sprache er- 
reichen, daB nicht nur die 
Angehorigen von Volksgrup- 
pen die Sprache des zahlen- 
maBig stakeren Nachbarn ler- 
nen, sondern sich auch die 
Mehrheit mit den in diesem 
Raum ebenfalls prasenten 
Sprachen der zahlenmaBig 
kleineren Volksgruppcn aus- 
einandersetzt und diese aktiv 
als „Fremdsprache" lernt. 
Das ist mein mulitkulturelles, 
mein multisprachliches Be- 
kenntnis und Verstandnis.

S/e Aez/eAen dam// eme 
/'os/Z/oFF, d/e v/e/e /sarFF/FFer 
S/osveFFen FFFFd em gro/ler Te// 
der Pcvd/AerFFFFg /m zwe/- 
spraeA/gen GeA/e/ AarFF/eFFs 
ver/r/Z/ FFFFd ne/c A e aFFcA /m 
FFeFFeFF Vo/AsgrFFppeFFpro- 
gramm des ZeFF/ra/verAaFFdes 
s/owcFFFscAcr GrgaFF/saZ/oFFCFF 
A/ar /ormFF//er/ /s/; Der 
MeFFseA /m EFFrfFpa von mor- 
gen n/rd neAen se/ner MnZ- 
ZerspracAe zum/ndes/ nocA 
d/e SpracAe des /VacAAarFF 
nnd e/ne JFe/ZspracAe spre- 
cAen FFFFissen, HFn s/cA /n der 
neuen, modernen enrFFpa/- 
scAen Gese//scAaf/ AeAaup- 
/en zu Aonnen.

Ja, das ist meine Position. 
Uneingeschrankt und vollin- 
haltlich. Ich konnte meine 
Aufgabe als Volksgruppen- 
sprecher ja gar nicht erfiillen, 
wenn ich in dieser Frage eine 
andere Position einnehmen 
wiirde. Dabei bin ich mir 
auch bewuBt, daB ich mit vie- 
len meiner Positionen wahr- 
schcinlich bei viclen, auch in 
meiner eigenen Partei, anek- 
ken werde.

Ich kann das lOOprozentig 
untcrschrcihcn und es ist dies 
fur mich auch cin unglaublich 
schoncr Bogcn von Ihrer Fra
ge bzw. Fcststellung zu Flei- 
mito von Doderer, den ich so- 
mit zitiere:

,^/ede AZ/nderAe/z m Os/er- 
re/cA /s/ n/cAf nMr e/ne Erinne- 
rnng an e/ne grq/?e Vergan- 
genAe/Z, sondern das Verspre- 
cAen an/ d/e enropa/seAe Zn- 
Ann/z GsZerre/cAs".

Wenn ich also meine Ge- 
schichtestunden als Schiiler 
richtig interpretiert habe, 
und wenn ich meine Tatigkeit 
als Geschichtelchrer richtig 
interpretiere, dann sage ich 
aus meinem geschichtlichen 
Verstandnis heraus, daB die
se Monarchic ein Vielvolker- 
staat war, der an den ethni- 
schen Problemen, die auch 
sprachliche Barrieren gewe- 
sen sind, gescheitert ist.

Europaische Zukunft

Also darf dieses Oster- 
reich, darf dieses Europa an 
diesen Themen nicht schei- 
tern. Und dies ist mein Bei- 
trag und darum auch mein 
Selbstverstiindnis.

ZnrucA zu /Arcr Par/e/ und 
/Arer neuen FunAZ/on. W// 
d/e Gs/erre/cA/scAe Vo/As- 
par/e/ durcA d/e ZVom/n/erung 
des Vo/AsgrFFppeFFsprecAers 
e/ne neue Pos/Z/on gegenuAer 
den Vo/Asgruppen s/gna//- 
s/eren 7

Das ist, wie sie es formulie- 
ren, absolut exakt und ich in
terpretiere meine Aufgabe 
letztlich auch so. In dem Mo
ment, in dem mich die Oster- 
reichische Volkspartei zum 
Sprecher in Volksgruppenan- 
gelegenheiten bestatigt hat, 
war fur mich ein Auftrag klar: 
Ich sichte zuerst, was der bis- 
herige Standpunkt der OVP 
in der gesamten Kom- 
p!exitat des Themas ist, und 
erarbeite mir dann auf 
Grundlage einer FiiHe von 
schriftlichen Unterlagen und 
zahlreichen Kontakten mit 
den Volksgruppen ein eige- 
nes Positionspapier.

Ich teste dann dieses Posi
tionspapier mit jenen Perso- 
nen innerhalb der OVP ab, 
von denen ich glaube, daB de- 
ren Meinung in dieser Frage 
von groBer Relevanz ist. Ich 
meine hier Personlichkeiten 
aus dem Verfassungsbereich, 
dem auBcnpolitischcn Be- 
rcich und dem gesamten 
Komplcx der Bildung und der 
Kultur, um nur drči wichtigc 
Bereiche zu nennen.

Positionspapier

Wenn ich das Ja dieser Be- 
reichssprecher habe, werde 
ich dieses Positionspapier, 
welches als „Rahmenpapier 
des OVP-Verstandnisses in 
Volksgruppenangelegenhei- 
ten" zu gelten hat, der Of- 
fentlichkeit prasentieren.

ArAe/Zen S/e Aere/Zs an d/e- 
seFFF Pos/Z/onspap/er und 
na/Fn so// es der O/fen/AcA- 
Ae/Z prašen Z/erZ nerden?

Ich bin mitten drin und 
kann Ihnen als Beweis sogar 
bereits ein vierseitiges Elabo
rat, das von den Kollegen 
Schaffer, Hochtl, Khol, 
Bruckmann und Brunner 
mitredigiert wird, zeigen. Ich 
habe darin meine grundle- 
genden Uberlegungen einge- 
bracht und Andreas Khol hat 
mir seine Uberlegungen bzw. 
Anregungen dazu bereits 
ubermittelt. Die Rahmenpa- 
pier, welches die OVP-Posi- 
tion in Volksgruppenangele- 
genheiten klarstellen wird, 
soli noch vor der Sommer- 
pause der Offentlichkeit pra- 
sentiert werden.

GeAe /cA r/eAZ/g /n der An- 
naAzne, da/1 d/e neuen Pos/- 
Z/onen /n dem PaAmenpap/er 
aucA Se/As/Ar/Z/A an der A/s- 
Aer/gen G VP- Vo/Asgruppen- 
po//Z/A Ae/nAa/Zen nerden.

Das mea culpa ist nicht nur 
fur die OVP angebracht, die
ses mea culpa bzw. dieses In- 
sich-gehen hat die gesamte 
mehrheitssprachige oster- 
reichische Offentlichkeit tag- 
taglich einzubekennen. Es 
wird also durchaus ein kriti- 
scher Standpunkt zu dem 
sein, wie die Osterreichische 
Volkspartei in der Vergan- 
genheit, vielleicht mit zuwe- 
nig Elan und mit zuwenig 
SelbstbewuBtsein die Fragen 
der Volksgruppen behandelt 
hat.

OAtvoA/ S/e d/e Au/gaAe 
des Vo/AsgruppenspreeAers 
ers/ vor nen/gen ITocAen 
uAernommen AaAen, er/au- 
Aen S/e m/r ZroZzdem d/e Fra
ge, w/e s/e d/e S/ZuaZ/on der/n 
Os/erre/eA /eAenden Vo/As- 
grnppen Aeur/e//en und Fve/- 
eAen Hand/ungsAedarf S/e 
derze/Z seAen. Beg/nnen w/r 
Ae/ /Anen /m Burgen/and.

Kroaten und Ungarn leben 
bei uns im Burgenland in 
einer Gesellschaft, von der 
ich behaupte, daB diese die 
kroatisch- und ungarischspra- 
chige Bevolkerung akzep- 
tiert. Seit 1945 hat es bei uns 
kaum Konfliktstoffe gegeben 
und wenn, dann nur in ver- 
bal-rhetorischer Hinsicht. 
Das heiBt jedoch nicht, daB 
damit das groBe Forderungs- 
programm der Volksgruppen 
im Burgenland erfiillt ware.

Dramatischer Schwund

Im Gegenteil. Wir beob- 
achtcn einen dramatischen 
Schwund an Menschen die 
bcrcit sind, sich als Angchori- 
ge einer Volksgruppe zu 
identifizieren.

F/ne ZFv/scAen/rage; S/nd
(Forts-ctzung u/Tise/Z/g)
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Vom Mealstatus
7Portsc/z/mg ,S'c/7c J)

5/e der Me/nung. da/! /n der 
Aeu//gen Ze// e/n BeAenn/- 
n/szwang uAerAaup/ nocA an- 
geAraeA/ /s/2

Nein! Ich wiirde das sogar 
umgekehrt sehen und in 
Richtung Bekenntnisfreiheit 
argumentieren, da ich meine, 
daB gerade eine soiche die 
Menschen freier, stolzer und 
selbstbewuBter machen und 
ihre Identitat starken wurde. 
Das ist jedoch eine Perspekti
ve, die weit in die Zukunft 
reicht und die uns ohne Zwei- 
fel noch viele faszinierende 
Erkenntnisse bringen wird.

Zurdck zum dramat/scAen 
/den////ka//ons-^cAunnd Ae/ 
den Vo/ksgruppen /m Bnr- 
gen/and.

Meincr Meinung brauehen 
die Ungarn und Kroaten im 
Burgeniand dringendst den 
ungehinderten, absolut 
freien, vom Staat her legiti- 
mierten Zugang zu allen Ein- 
richtungen des Bildungswe- 
sens und des offentlichen Le- 
bens, um ihre Sprache und 
damit den wesenthchen Teii 
ihrer Identitat und Kultur le- 
ben zu konnen. Dies beginnt 
vom Zugang zum Kindergar- 
tens iiber den Pflichtschulbe- 
reich bis in den Bereich der 
diversen mittieren und hohe- 
ren Schulen. Das ist auch 
nach der Amtssprachenver- 
ordnung mitt!erweile defi- 
niert, doch wissen wir, das 
dies noch Probleme macht 
und erst langsam zu greifen 
beginnt.

Der zweite Bereich ist, daB 
Ansatze aus der dorflichen 
Gemeinschaft kommen miis- 
sen. Schule, Vereine und die 
Kirche, der ich eine tragende 
Rolle bei ali diesen Bemii- 
hungen einraume, haben in 
Harmonie an dieser gemein- 
samen Identitat zu bauen.

Ich mochte dabei festhal- 
ten, daB gerade die Kirche, es 
gewesen ist, die einen gutert 
Teil jenes Selbstverstandnis- 
ses konserviert hat, auf denen 
heute unsere Volksgruppen- 
politik aufbauen kann. Ich 
denke hier an den Zugang zur 
Messe, die Zweiprachigkeit 
der Messen und andere wich- 
tige identitatsstarkende Ele
mente fiir die Volksgruppen.

„Beruhigungspi)le" Beirat

Noch zu einem Ansatz, der 
im politischen Bereich von 
mir getatigt wird, vielleicht 
unpopular sein wird und mir 
moglicherweise auch Prtigel 
einbringen wird: Ich bin Mit- 
glied des ungarischen Volks- 
gruppenbeirates beim Bun- 
deskanzleramt, glaube je
doch nicht, daB der Volks- 
gruppenbeirat, zumindest je- 
ner fur die ungarische Volks- 
gruppc, eine Einrichtung ist, 
die den Volksgruppen weiter- 
hilft. Der kroatische Volks- 
gruppenbeirat ist ja noch gar 
nicht konstituiert, ebenso 
auch noch nicht der tschcchi- 
sche, so daB derzeit nur die

Beirate ftir die Ungarn im 
Burgeniand und die Slowe- 
nen in Karnten bestehen.

Ich glaube, daB es Modelle 
der Autonomie geben muB, 
die die Forderungsmoglich- 
keiten der jewei!igen Volks- 
gruppe effizienter, auch poli- 
tisch effizienter, etwa in der 
Vertretung gegeniiber den 
Gemeinden, den Landern 
und dem Bund, machen als 
dies derzeit der Fali ist. Mir 
scheint das, was wir bei den 
Beiraten derzeit tun, eine Be- 
ruhigungspille zu sein, etwas, 
was dem grundsatzlichen 
Harmoniebedurfnis der 
Osterreicher sowieso ent- 
spricht.

Zumindest ftir den ungari
schen Beirat kann festgestellt 
werden, daB dieser in hohem 
MaBe nicht zielorientiert ar- 
beitet, denn seine Arbeit er- 
schopft sich im Anklopfen an 
gewissen Turen und der Mit- 
teilung, daB es auch die unga
rische Volksgruppe in Oster- 
reich gibt und diese ebenfalls 
gefordert werden will.

Mein Standpunkt ist hier 
ganz konkret: Wir sind die 
ungarische Volksgruppe, wir 
fordern auf Grund der recht- 
lichen Situation diese und je
ne MaBnahme bzw. Rege- 
lung. Es kann doch nicht sein, 
daB Volksgruppen buckelnd 
und in groBter Unterwiirfig- 
keit zum GroBen, zum Star
ken, zum Mehrheitsvolk 
kommen, um zu erhalten, 
was ihnen Gesetze und Ver- 
fassung garantieren.

/Are E/nscAa/zung der Lage 
der Karn/ner 5/orvenen?

Ich gebe frei und ehrlich 
zu, daB ich mich in die Karnt- 
ner Problematik erst einar- 
beiten muB. Es geht hier um 
sehr heikle und sehr sensible 
Themenbereiche, so daB kei- 
ner vorweg sagen kann, ich 
lese das in Biichern und dann 
weiB ich es. Ich werde mich 
daher vorort iiber die Situa
tion informieren, viele Ge- 
sprache ftihren und mir ein 
Bild machen, das dann eini- 
germaBen gut abgesichert ist.

5/e AaAen enge Kon/ak/e 
m// dem Vors/Zzenden der 
Rek/orenkon/erenz, CAr/- 
s//an Br/inner. IF/e Aeur/e/- 
/en 5/e d/e von d/esem Exper- 
/en-Grem/nm erarAe//e/e //e 
ur/e//nng der /age nnd Per- 
spek//ven der Vo/ksgruppen 
/n Gs/erre/cA 2

Ich halte den Bericht der 
Rektorenkonferenz fiir ein 
wichtiges, engagiertes Pa- 
pier, und stimme sicherlich in 
vielen Punkten mit den darin 
getiitigten Aussagen, beson- 
ders was die Losungsvor- 
schlage anbclangt, iiberein. 
Dieser Bericht wird auch 
OVP-intern umfassend dis- 
kutiert werdcn und ich werde 
mich dafur einsetzen, daB die 
wesentlichen Punkte dieses 
Berichtes der Rektorenkon
ferenz auch zu OVP-Positio- 
nen werden.

Das Gesprach mit NRAbg. Pau! Kiss fuhrten 

iVAN LUKAN und !GOR SCHELLANDER

HEUTE
IM

SLOVENSKA

VESTNE
Die Scitc 
fin unsere 
deutsehspraehigen 
Leser/innen

Haiders Einschuchterungskainnp^ne schlu^ fehl: Genugend

Die massive Einschuchte- 
rungskampagne des Karntner 
Landeshauptmannes Haider, 
welcher im Rahmen einer 
Pressekonferenz und in einer 
Radiosendung sowohl den 
Schulreferenten des Landes, 
LR Herbert Schiller, wie 
auch den „S!ovenski vestnik" 
wegen umfassender Informa
tion der Eltern iiber die Mog- 
lichkeiten der Anmeldung 
zum zweisprachigen Unter- 
richt auBerhalb des bisheri- 
gen Geltungsbereiches des 
Minderheitenschulgesetzes 
attackiert hatte, ist nicht auf- 
gegangen. In Klagenfurt/Ce- 
lovec wurden von den Erzie- 
hungsberechtigten fast dop- 
pelt soviele Kinder zum zwei- 
sprachigen Unterricht ange-

Bundeskanzler Dr. Franz 
Vranitzky hat im Rahmen 
einer Pressekonferenz am 
vergangenen Montag in Kla- 
genfurt/Celovec unmiBver- 
standlich klargcstcllt, daB die 
Informationsschrift des „Slo- 
venski vestnik" iiber die 
Moglichkeiten des zwci- 
sprachigcn Unterrichts in 
Klagenfurt den Vcrcinbarun- 
gen iiber die Volksgruppen- 
fiirdcrung und auch den Be-

meldet, wie dies das neue 
Minderheitenschulgesetz fiir 
die Eroffnung einer offentii
chen zweisprachigen Schule 
in der Landeshauptstadt vor- 
sieht.

Haider hatte im Rahmen 
der Pressekonferenz am ver
gangenen Freitag erklart, daB 
auBerhalb des bisherigen 
Geltungsbereiches des Min
derheitenschulgesetzes nur 
Angehorgie der slowenischen 
Volkgsgruppe das Recht auf 
Anmeldung zum zweispra- 
chigen Unterricht hatten. Die 
Direktoren an den Klagen- 
furter Volksschulen seien da
her angewiesen worden, von 
den Eltern bei der Anmel
dung der Kinder zum zwei- 
sprachigen Unterricht deren

ratungen im Beirat fiir die 
s!owcnischen Volksgruppe 
entspricht und das Bundes- 
kanzleramt die Zusage iiber 
eine Beteiligung bei der Fi- 
nanzierung des Postwurfes 
einhalten werde.

Dr. Michael Ausserwink- 
ler erganzte noch, daB die 
Subvention im Volksgrup- 
penheirat auch mit den Stim- 
men der OVP und der FPO 
beschlossen wurdc!

Bekenntnis zur s!owenischen 
Volksgruppe abzuverlangen. 
Damit nicht auch deutsch- 
sprachige Eltern ihr Kind 
zum zweisprachigen Unter
richt anmelden, wurden alle 
Anmeldungen auch noch 
einer Analyse unterzogen 
werden, kiindigte Haider in 
Anwesenheit des Prasidenten 
des Landesschulrates fiir 
Karnten Prof. Reinprecht an.

Diese Ankiindigung des 
Karntner Landeshauptman
nes sowie des Amtsfiihren- 
den Prasidenten des Landes
schulrates wies der Sekretar 
des Zentralverbandes slowe- 
nischer Organisationen in 
Karnten, Dr. Marjan Sturm, 
als Versuch der Irrefiihrung 
der Offentlichkeit bzw. der 
Erziehungsberechtigten zu- 
riick, da sie dem Verfassungs- 
gerichtshoferkenntnis wider- 
spreche.

Ferner sei laut Volksgrup- 
pengesetz das Bekenntnis zur 
Volksgruppe frei und laut 
Minderheiten-Schulgesetz sei 
fiir die Anmeldung zum zwei- 
sprachigen Elementarunter- 
icht allein der Wille der Er
ziehungsberechtigten -unab- 
hangig von der Volksgrup- 
penzugehorigkeit — maBge- 
bend. Im iibrigen durfe die 
Zugehorigkeit zu einer 
Volksgruppe nicht iiberpriift 
werden!

„In einer Zeit der europai- 
schen Integration, der Zwei- 
und Mehrsprachigkeit, der 
inter- und multikulturellen 
Entwicklungen, reden Hai
der und Reinprecht einer ho- 
rizontlosen nationalistischen 
Politik das Wort. Mit solehen 
Positioncn sind sie weit ent- 
fernt von einer europiiischen 
Politik, die im Sinne des Eu- 
roparates das Erlernen der 
Nachbarsprachen fordert. 
Die Menschen sind langst von 
einer Politik des eindimensio- 
nalen Bekenntniszwanges 
entfernt. Inter- und Multikul- 
turalitat sind Zeichen eines 
modernen Europa. Gegen 
cine soiche Politik sprechcn 
sich nur Nationalisten aus", 
formulierte Sturm.

Der Zentralvcrband wcrde 
jcdcnfalls allen Eltern, die 
dies wiinschen, Rechtsschutz 
fiir etwaigc Klagcn beim Vcr- 
fassungsgcrichtshof anbie- 
ten.

Scharfstcns zuriickgcwie- 
sen wurden die Haider-At- 
tackcn auch vom „Eltern- 
krcis zwcisprachige Schule 
ABCČ". Die Ankiindigung, 
den Eltern ein „Volksgrup- 
penbekenntnis" abzuverlan
gen und dieses in einer „Ana- 
)yse" auch noch zu iiberprii- 
fen stelle einen gesetzlich 
nicht gedeekten Ubcrgiff im 
Sinne des Datenschutzes dar 
und stelle auch da Recht der 
Eltern in Frage, im Interesse 
ihrer Kinder ein zweisprachi- 
ges Bildungangcbot in An- 
spruch nehmen zu diirfen.

D/e /4usgabe des S/o vensk/ ves/n/k, /n tve/cberderE/femkre/s 
<4BCČ t/ber d/e Mdg///cbke/f der/4/ime/dt//igzt/m zwe/spracb- 
/gen Unferr/cb/ /n K/agenft/d/Ce/ovec /nform/ede. Das B/7- 
dungsangeibof wurde von prom/nenfen Po////'kern fScb/7/er, 
Gt/ggenberger, /4L/ssertv/nk/er, Baurecb/ ustv.j pos/7/v bet/r- 
te/77.

BK Vranitzky: SV-Information im Rahmen 
dessen, was im Beirat vereinbart wurde
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Na obisku pri najbolj zastraženem ministru Evrope (H)

„V času vojne smo imeti 
suverene republike..."

A/nr/Zn <$/?ege//, MpoAo/en/ genera/ m zdn/j- Jrng/w .se/e ncA#/ časa so/a/ /u<7/ v MojAv/), A/ 
n)/ obramAn/ m/n/.s7er v ArvajA/ v/a<7/, ye e /e A// oA z^AZ/nčAn jvo/e AnrZere v 7/VA Ao/ 

&7u pogovora z aasaa jm/nZm joJe/av- geaera/ /?ove//'nZA J. a rm ar/a ega oAmoc/a (/7r- 
cem /gorjear .Se/reZ/aar/rom (oA/avZ/enem e ea.šAa, j/ovenZ/a) or/go s^ar/a a a vp rajanja o 
pre/sap' /zr/ap J/ovenjAega vej/n ZAa) or/govor// v/ogZ Vugo j/o vanj Ac //ar/.sAe ararar/e v /rcna/- 
aa vpra.saay'a o aA/na/nZA nape/oj/ZA aa /7rva- a/A po/Z/ZčnZA nape/oj/ZA v Vagoj/avZ/Z /er o 'r/o- 
sAear, ooAoroževan)n, v.s/a/ZJrAovZnoAoZZjčZ- Aaamararaear' ///ara Aeogra/jAe/e/evZzZ/e, A/ 
aaA, A/ .so ga prZved/e v jZ/nacZ/o 'za.s/er/oraae- .^peg/ja /a a o e/ oAZa.s/Z aa 77rvajAew očZ/a prZ- 
ga' ar/aMfra. 7oAra/ aeAr/aap' parOzaa /arer/ pravo r/rzav//'aa,sAe vojne.

/Va praga JO. oAZe/nZee /Va/er;'evega aapar/a aa /leograr/ /6. 
aprl/a 7947) je 9. ararca aa AeograpA/A a/aa/; /eAZa Ar/. Vjpo- 
par/a arer/ pr/par/a/A/ aa)a?očae/se jrAjAe opozZcZjjAe j/ra/;Ae, 
.SrAjAe para/g oAnove (JPO) VaAa Dra.sAov/ča, /a po/ZeZ/o 
rez/ar.sAe JrAjAe p a ra/e jocZa/Zj/ov (JPJ) J/oAor/aaa A7Z/oje- 
v/ča j/a /zga/a/a žZv/jenje r/va ra/ar/ea/ča, preAo s/o r/earoa.s- 
/raa/o v pa /e A//o ranjen ZA. VaAa 7)ra.sAov/ča .so are/ZraZZ, z apar 
pa je preAo j/o joorgaa/za/or/'ev, aAzZvZj/ov /a najAo/j vne/ZA 
pro/ej/a/Aov.

Jugoslavija na robu 
državljanke vojne

/čaAo /ro ArvašAa v/ada 
aArepa/a, če pr/de do ponovi
tve srAsAc vs/a/e v An/nsAZ /n 
drog/A reg/jaA, morda ce/o v 
AAžZnZ /ur/j//čn/A sred/šč oA 
oAa/Z7

Na obali in na otokih ni 
povoda za konflikte, saj tam 
nimamo narodno mešanih 
področij. Ponovitev lansko
letnih kninskih konfliktov v 
letošnjem turističnem in 
gospodarskem letuje kajpada 
mogoča, saj obstaja interes, 
da to oglje ostane stalno vro
če. Seveda se bomo do zad
njega prizadevali, da situacijo 
pomirimo na demokratičen 
način in da ne pride do eska
lacije. Brez oborožene inter
vencije, saj Hrvaška ne želi 
postati žandarmerijska, tem
več demokratična država, v 
kateri ima vsak svoje mesto, 
ne glede na versko, politično 
in narodnostno orientacijo. 
Naša strategija je umiriti 
regije s srbskim prebival
stvom na nivo dobrososed
skih odnosov, in tamkajšnji 
Srbi vedno bolj spoznavajo, 
da so manipulirani od zunaj.

Jugos/ovanjAZ //ndsA/ 
armad/ pr/p/su;tyo AZ/ačno 
v/ogo v /renu/mA nape/os//A. 
V/ jam/ s/e A/// pred apoAp//- 
tv//o Amaaadan/ J.ararad- 
aega oAmač/a, A/ oAjega 
HrvašAa m S/ovenZ/a. KaAo 
A/ Aa/ 'mj/der' AaraA/er/z/ra// 
/a armado, za Aa/era prav//a, 
da je država v držav/?

Ob tem vprašanju moram 
najprej poseči v zgodovino. 
JLA ali Narodnoosvobodilna 
vojska je nastala v 2.svetovni 
vojni v okviru protihitlerjev- 
ske koalicije in antifašisti
čnega osvobodilnega boja. 
Vsi narodi v Jugoslaviji so se 
borili za osvoboditev izpod 
fašizma.

V času vojne smo imeti 
suverene republike. Seveda 
ni bilo vse pismeno določeno. 
Slovenija je imela svoj lastni 
glavni štab, svojo narodno
osvobodilno vojsko, svojo 
vlado, svoj parlament. Hrva
ška prav tako. Po vojni se je 
formirala Jugoslavija z rela
tivno omejenimi pravicami 
posameznih republik. Iz te 
vojne je izhajala tudi zmago
vita jugoslovanska ljudska 
armada. Tito je bil njen 
vrhovni poveljnik, ki je s 
svojo avtoriteto stalno pazil 
na vojsko, republike in med
sebojne odnose ter tako miril 
komplicirane odnose v Jugo
slaviji. V sedemdesetih letih 
je končno sam opazil, da

stvari niso v redu. Zato je 
hotel omejiti pristojnosti 
armade in centralnih ustanov 
v Beogradu. Tako je nastala 
ustava iz 1974.leta, ki je dala 
republikam in avtonomnim 
pokrajinam bistveno večje 
pravice in pristojnosti. Po tej 
ustavi so imeli centralni 
organi relativno šibko nad
zorstvo nad armado, vendar 
je bila - medtem ko se je Tito 
staral - dolgo časa nefor
malno v pristojnosti zveznega 
obrambnega ministra.

In tako smo dobili, kar zdaj 
imamo: če en človek skorajda 
neomejeno poveljuje armadi, 
ta nekega dne postane njegov 
ali instrument skupine v 
armadnem vrhu, torej država 
v državi.

Zdaj imamo torej armado, 
ki ponekod priznava več
strankarske volitve, drugod 
ne; ki formira svojo lastno 
stranko v okviru vojske, 
kamor drugi nimajo vstopa; 
ki nekatere spremembe sma
tra za vstajo, druge spet ne... 
To se dogaja enostavno po 
vzorcu interesov armadnega 
vodstva, to so formulacije 
tistih ortodoksnih krogov, ki 
jih smatram za največjo ne
varnost za bodoči razvoj, 
odnose in sporazumevanje v 
Jugoslaviji. Po mojem mne
nju bo brez omejitve vpliva 
vojske težko najti konsenz.

Armadno vods/vo je odgo
vorno /nd/ za /7/m, A/ ga je 
ZJ.janoatja odda/a/a TV 
Beograd /n A/je nov/ ArvašA/ 
v/ad/ Ao/e/ pod/aAn/// prZ- 
pravo oAorožene vj/a/e. V/ 
j/e Ao/ po////A g/avna /area 
/ega /7Ana. Kaj pravde na 
oe//Ae?

To je film, kije bil falzifici- 
ran in montiran. To je zdaj 
potrdila tudi devetčlanska 
skupina strokovnjakov. V 
usta so mi položene besede, 
ki jih nikdar nisem izrekel. 
Film je nastal v laboratorijih 
vojaškega podjetja 'Zastava- 
film', kajpada v sodelovanju z 
vojaško protiobveščevalno 
službo KOS in morda še z 
nekaterimi drugimi tajnimi 
službami.

V tej kuhinji je nastal labo
ratorijski film, ki prikazuje 
samo nekaj delov naskrivaj 
napravljenih posnetkov v 
nekem prostoru, sicer pa je 
večji de) falzifikat. V petih 
minutah je slišati najhujše 
očitke in kvalifikacije, ki jih 
menda izgovarjam jaz, pri 
čemer pa je opravljenih nad 
sto posegov - rezanje, doda
janje, sestavljanje filma.

montiranje glasu. V tem delu 
filma je ton namenoma slabši, 
prav tako slika, in vse to so 
predstavili kot resnico. Vsak, 
ki imaj količkaj opraviti s 
filmskim delom, ve, da je na 
ta način mogoče komu polo
žiti v usta besede, ki jih ni nik
dar izrekel.

Nekaj naših fantov na 
zagrebški televiziji se je nato 
poigralo in izdelalo petmi
nutni film, v katerem se pogo
varjata dve osebi - jaz in še 
nekdo -, pri čemer se tako 
usta, mimika kakor tudi ton 
glasu ujemajo; a pogovarja se 
o mešanju betona in različnih 
mešanicah... Fantje so hoteli 
s tem pokazati, kako eno
stavno se da nekaj takega 
montirati v zaželeni obliki.

Lahko le rečem: ta film pri
kazuje deloma resnične stva
ri, vendar so pri tem izpuš
čene besede ali deli izgovorje
nih stavkov; deloma prika
zuje napol resnične stvari, a 
večji del je falzifikat, ki so ga 
sestavili iz posnetkov mojih 
javnih nastopov. Tiste pasaže 
o ubijanju žena, otrok itd., te 
so iz javnega nastopa na tele
viziji pred tremi meseci, ko 
sem govoril o karakteristikah 
državljanske vojne. Novinarji 
so me spraševali, kakšna je 
sploh državljanska vojna, in 
jaz sem govoril o tem, da to ni 
samo konvencionalna, tem
več zelo brutalna vojna, ker 
ni nobenih konvencij in spo
razumov, in dejal sem, da se 
je treba česa takega zelo bati, 
da je treba kaj takega na vsak 
način preprečiti.

V študiju je medtem video
kaseta s tem posnetkom izgi
nila. Lahko izhajam samo iz 
tega, da je bila ukradena in da 
so s tem materialom manipu
lirali. A vohun, ki so mi ga pri 
tej zadevi podatknili - to je 
nekaj, kar je najhujše, stalini
stično, nekaj, kar me je 
čustveno izredno prizadelo.

To ni nihče drug, kot neki 
mlad človek, ki je bil nad 20 
let moj neposredni sodelavec, 
človek, za katerega sem od 
njegovega vstopa v armado 
skrbel za njegovo šolanje in 
napredovanje. Sprali so mu 
možgane, postal je vohun - to 
je le težko razumeti. To je 
tisti fenomen, ki je v času sta
linizma povzročil, da je sin 
obdolžil očeta in oče sina, ki 
je iskal špijone in izdajalce v 
vseh privatnih in javnih sfe
rah. Prebivalstvo je na ta 
način lahko držati v strahu in 
tako tudi v poslušnosti nas
proti diktaturi.

7/va/a za pogovor.

Beograd je bil tisti večer 
pravi sod smodnika, ljudje so 
z golimi rokami napadli poli
cijska oklepna vozila, ruvali 
tlak in ga metali v policijo, 
razbijali stavbe, prevračali 
avtomobile. Ponovitev Buka
rešte decembra 89! Toda 
Miloševič ni Ceausescu. Nje
gov prijatelj Borisav Jovič, 
predsednik predsedstva 
Jugoslavije, je kot vrhovni 
poveljnik Jugoslovanske 
(ljudske!) armade poslal na 
ulice Beograda tanke, ki so 
preventivno razgnali
demonstrante in vzpostavili 
red.

Kdor seje veter, žanje bur- 
jo, pravi ljudska modrost. 
Miloševič ga seje že od 
jeseni 1987. Zasejal je pravi 
vihar, kateremu pa se je 
lahko uprla samo vojska. Ta 
pa se še vedno imenuje jugo
slovanska. Torej tudi sloven
ska, makedonska in celo 
kosovsko-albanska! Vojska 
narodov in republik, ki jo 
sestavljajo, financirajo in 
zaradi večinskega poveljni
škega kadra, Srbov (60%), 
pred njo trepetajo. Kakšen 
absurd! Ta vojska je bila v 
zadnjih letih vedno samo v 
službi srbske Miloševičeve 
politike.

Pred desetimi leti, ob prvih 
demonstracijah kosovskih 
Albancev, se je pojavila na 
ulicah Prištine, lani marca 
ponovno, enako lani so njeni 
avioni preprečili intervencijo 
helikopterjev hrvaške policije 
ob uporu Srbov v Kninski 
krajini, pred slabim mesecem 
so tanki „zavarovali goloroko 
srbsko prebivalstvo" v 
Pakracu v hrvaški Slavoniji, 
vojska obtoži, aretira in 
obsodi (Ljubljana, Viroviti- 
ca, Zagreb, ...), grozi s pose
gi, izrednim stanjem, snema

filmsko dokumentacijo, 
ustvarja stalno negotovost, v 
kateri se razrašča Miloševič. 
Tokrat se je prvič pojavila na 
beograjskih ulicah, vendar 
spet v podporo Miloševiču.

Problem Srbije lahko reši 
le demokratični razvoj v sami 
Srbiji. Ta proces pa se je začel 
prav po 9. marcu na beograj
skih ulicah. Vendar ne z 
Vukom Draškovičem, ki je 
prav tak nacionalist kot Milo
ševič, temveč z mirnimi in 
dostojanstvenimi demonstra
cijami beograjskih študentov, 
ki so jasno postavili svoje 
zahteve po državljanskih in 
človečanskih pravicah: zame
njava režimskega vodstva 
sredstev javnega obveščanja, 
odstop notranjega ministra 
Bogdanoviča, odgovornega 
za brutalno ravnanje policije, 
izpustitev aretiranih demons
trantov. Njim so se brž pri
družili študentje iz vse Srbije 
in podprli so jih tudi črnogor
ski. Pred njimi je Miloševič 
prvič klonil. To je pravi zače
tek demokratičnega procesa 
v smislu idej Svetozarja Mar
koviča in Dimitrije Tucoviča 
ob koncu prejšnjega stoletja.

Drugi Miloševičev neuspeh 
je zavrnitev izrednih razmer 
in posega vojske, kar naj bi 
izglasovalo predsedstvo Ju
goslavije. Za tak sklep se je 
njegov podanik Jovič priza
deval ves zadnji mesec, še 
prav posebej pa v zadnjih 
dneh. Z izrednim stanjem bi 
Miloševič namreč zrušil 
demokratično izvoljene obla
sti v republikah in ponovno 
vzpostavil trdno federacijo 
pod velikosrbskim (svojim) 
vodstvom. V tem primeru bi 
tudi lažje utišal socialne 
zahteve v Srbiji, kjer se delav
stvo vse bolj glasno sprašuje, 
kje so njegove predvolilne 
obljube o socilalnem blago
stanju. Imel bi ključ od zve
zne blagajne. Ker z Jovičem 
nista uspela, je le-ta odstopil, 
za njim pa seveda takoj tudi 
član predsedstva iz Črne gore 
in bivše avtonomije Vojvodi
ne, le kosovski član se prosto
voljno ni umaknil, vendar ga 
bo srbska skupščina razrešila 
v najkrajšem času. Tako je iz 
predsedstva potegnil ves 
srbski paket, povzročil 
ustavno krizo in vojski omo
gočil skoraj proste roke.

Popoln preobrat v stališčih 
pa kaže vso karakteristiko 
njegove politike. Še pred ted
nom dni je vztrajal pri fede
raciji, zvezni ustavi in sklepih 
(prosrbskega) predsedstva, 
sedaj pa je zanj federacija 
mrtva, na ustavna določila se 
ne ozira in ne priznava več 
sklepov predsedstva.

Jože Rovšek
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O VP išče nov
odnos do manjšin
(Mu/a//cvaHjc.s 7. .s'fram)

Paul Kiss, prvi zastopnik 
narodnostnih skupnosti ljud
ske stranke v avstrijskem par
lamentu, je v razgovoru za 
naš list zavzel tudi stališče do 
položaja hrvaške in madžar
ske narodnostne skupnosti na 
Gradiščanskem ter tudi Slo
vencev na Koroškem.

V zvezi s položajem narod
nostnih manjšin na Gradiš
čanskem je dejal, da jim je 
vzdušje naklonjeno, da pa je 
njihov položaj „še svetlobna 
leta oddaljen od idealnega 
statusa". Kot nujne ukrepe za 
zaščito in pospeševanje raz
voja Hrvatov in Madžarov na 
Gradiščanskem je zahteval 
takojšen, neoviran in z zakoni 
zagotovljen dostop teh manj
šin do vseh izobraževalnih 
ustanov - od otroškega vrtca 
do različnih srednjih in višjih 
šol. Poslanec O VP je pomem
bno vlogo pripisal tudi cer
kvenim ustanovam, ki so že 
doslej veliko prispevale k 
utrjevanju identitete narod
nostnih skupnosti.

O položaju slovenske 
narodnostne skupnosti na 
Koroškem pa se Paul Kiss ni 
dokončno izrekel, saj se hoče 
podrobno informirati na

kraju samem. Na splošno pa 
je menil, da mu bo za to kot 
pomembna osnova služila 
ocena avstrijske rektorske 
konference.

Kiss je zelo negativno oce
nil narodnostne sosvete pri 
Uradu zveznega kanclerja na 
Dunaju. Kljub temu, da je 
sam član sosveta za Madžare, 
je menil, da so to organi, ki 
vplivajo kot ..pomirjevalna 
tableta" in ki narodnostnim 
skupnostim v Avstriji ne 
pomagajo pri njihovem raz
voju. „To trdim vsaj za sosvet 
za Madžare, mislim pa, da tu 
ni bistvene razlike do sosveta 
za Slovence", je dejal prvi 
zastopnik manjšin pri ljudski 
stranki v razgovoru za naš 
list. Dodal pa je še, da bi po 
njegovem mnenju morali 
obstajati boljši modeli avto
nomnega zastopstva.

Rezime razgovora: avstrij
ska politika oz. avstrijska 
država in zvezne dežele bodo 
morale še veliko storiti, da se 
bo položaj narodnostnih 
skupnosti v Avstriji končno 
izboljšal in da bodo zagoto
vile njihovo preživetje v 
sodobni avstrijski in bodoči 
novi evropski družbi.

Ivan Lukan

KSOO pozitivno ocenii 
nastop slovenskih iist

Klub slovenskih občinskih 
odbornikov je v tiskovni 
izjavi pozitivno ocenil volilne 
rezultate ..samostojnih slo
venskih list (Enotna lista, 
Socialna gospodarska skup
nost, Gospodarska lista)" v 
dvojezičnih občinah Koroške 
na občinskih volitvah 10. 
marca 1991. KSOO v izjavi 
poudarja, da je prvič uspelo 
preskočiti mejo 5000 glasov, 
saj je te slovenske liste volilo 
skupno 5.074 volilk in volil- 
cev (1985/4613), s tem pa so 
dosegle 50 mandatov (doslej 
44) v 24 dvojezičnih občinah.

V to število je KSOO 
mimogrede vštet glasove za 
GEL v Vrbi, kjer so ime EL 
zavestno spremenili v „Ze- 
lena alternativa/Enotna lista" 
in s tem občanom uspešno 
signalizirali, da se hočejo

otresti ozke nacionalne 
usmerjenosti. O poraznem 
rezultatu EL v Celovcu pa v 
tiskovni izjavi sploh ni govo
ra.

Tudi Mlada KEL je nastop 
slovenskih list v tiskovni 
izjavi ocenila kot uspešnega. 
S tem v zvezi zahteva spre
membo volilnega reda za 
deželnozborske volitve v tem 
smislu, da ..slovenska narod
nostna skupnost v okvru KEL 
lahko izvoli svoje predstav
nike v deželnem zboru".

Vetiko zanimanje
CELOVEC. - Medna

rodni lesni sejem v koroškem 
glavnem mestu bo letos pote
kal od 12. do 15. septembra, 
torej bo prvič trajal le štiri 
dni.

Protestira tudi Interesna
skupnost avstr, avtorjev

Svoje ogorčenje nad nede
mokratičnim ravnanjem ob 
pripravah zakona o pospeše- 
vaju kulture na Koroškem 
niso izrazile le kulturne orga
nizacije na Koroškem, med 
njimi tudi Slovenska pro
svetna zveza, marveč tudi v 
drugih predelih Avstrije.

Med drugimi je proti 
osnutku OVP in FPO prote
stirala tudi Interesna skup
nost avstrijskih avtorjev (In- 
teressengemeinschaft osterr. 
Autoren), ki je o tem škanda

loznem postopanju koroških 
konzervativnih poslancev v 
deželnem zboru dala izjavo, v 
kateri ostro protestira proti 
takemu sprejemanju zakona, 
ki povsem ignorira prizadete 
umetnike, kulturne ustanove 
in organizacije. V izjavi je 
med drugim rečeno, da se 
združenje ne bo utrudilo in da 
bo tako dolgo kritiziralo 
način sprejemanja zakona, 
dokler ob tem ne bodo upo
števali mnenja in soglasja 
umetnikov in kulturnih orga
nizacij.

Nova števMka ndadja: 
široko kuiturno obzorje

KULTURNE
NOVICE

Nova številka mladja je 
brez dvoma ena izmed krep
kih znanilk kulturne pomladi. 
To je prva izdaja v letošnjem 
letu in še 70. povrhu. Bralca 
prijetno preseneti izid ob pra
vem času (1. četrtletju),pred
vsem pa široko kulturno ob
zorje, ki se bralcu razodeva 
na 103 straneh prikupnega 
formata revije.

Če naglašamo širok kul
turni spekter revije, mislimo 
na napovedano uredniško 
zasnovo glavne urednice 
Maje Haderlap in uredni
škega odbora, namreč, pre
biti utesnjen koroški kulturni 
prostor in v revijo vključiti 
tudi centralno Slovenijo in 
Primorsko.

S tem je bilo brez dvoma 
doseženo dvoje: prvič, odpra
viti bojazen, da vir domačih 
sodelavcev ne bi prehitro 
usahnil, in drugič, obdržati 
viško raven revije. Tak ured
niški koncept pa bo zagotovo 
zvišal tudi število bralcev in 
ne nazadnje tudi naročnikov.

In kaj konkretno prinaša 
novo mladje? To je razvidno 
iz vsebinskega kazala, ki je 
razdeljeno na področa litera
ture, likovne umetnosti, raz
prave, eseje, pogovore in 
recenzije. V literaturi tokrat 
prevladujejo pesniki in pisa
telji iz zamejske Primorske in 
Slovenije. To so Zlatka 
Obid-Lokatos, Ace Mermo- 
lja, Andrej Blatnik, Elvio 
Guagnini, Carmela Fratanto- 
nio in Miran Košuta. Nagla
siti je treba, da gre ob navede
nih avtorjih tudi za predstav
nike, ki pišejo v italjanščini.

Nikakor ne kaže prezreti 
prispevka domačinov. Po
sebno razveseljivo je, da med 
njimi najdemo prispevek so
ustanovitelja in dolgolet- 
nenga nekdanjega urednika 
mladja Florjana Lipuša, ki v 
reviji objavlja odlomek iz 
novega romana Srčne pege. S 
prozo Na poti domov je z naše 
strani zastopana še Štefka 
Vavti, kot likovnik se v mla
dju s ciklom Znaki pisave 
predstavlja Karel Vouk, gost 
iz vrst nemško govorečih je

Peter Waterhouse, njegove 
pesmi je v slovenščino preve
del Fabjan Hafner. V rubriki 
Razprave, eseji, pogovori pa 
najdemo Valentina Simo, ki 
razmišlja o znanstvenem delu 
koroških Slovencev, medtem 
ko Herta Lausegger razprav
lja o Drabosnjakovem Mariji
nem pasijonu v luči navade 
časa.

V teh kratkih vrsticah o 
izidu novega mladja niso 
navedene vse podrobnosti 
vsebine pričujoče številke, 
vsekakor pa toplo priporoča
mo, da jo preberete, kajti 
tako sveže literature in stro
kovnega in informativnega 
čtiva že dolgo nismo imeli v 
enem samem snopu. Mladje 
70 stane 80 šilingov, kupite ga 
lahko v obeh slovenskih knji
garnah v Celovcu ali pa naro
čite pri upravi A-9010 Celo
vec, poštni predal 202.

V pre/šu;'/ šfev//b/ ymo 
poroča//, <7a bo v L/ub/ja- 
m, na Vrbmb/, v Ce/ovcu 
/n v Lcobnu febmovau/c 
učencev g/a.sben/b šc/. 
Zap/.sab smo, <?a bodo na 
feb /ebmovanpb sode/ovab 
tud/ učene/ /n učenke g/as- 
ben/b so/ obeb deže/ — tud/ 
s/ovenske g/asbene so/e na 
Koroškem.

Zadnje pr/prave na tek
movanje so bde prejšnj/ 
ponedeljek v M/ad/nskem 
domo V?D v Ce/ovcu, kjer 
so se na pr/prav//a/nem 
koncertu zbra/i učene/ z 
obeb stran/ Koroške. Pred 
koncertom smo naprav/// 
skup/nsk/ posnetek učenk 
/n učencev z njZbovZmZ 
mentorj/, uč/te/j/ g/asbe. O 
nastop/b naš/b m/ad/b g/as- 
ben/kov bomo podrobneje 
poroča// v pr/bodnj/ šte- 
vdk/ našega //sta.

CELOVEC. - Za
ložba Wicser, dobitnica 
L avstrijske državne na
grade za založnike 1990, 
je predstavila knjižne 
novosti za prvo polletje. 
Te so: „Der Galeot" 
Draga Jančarja (v nem
ščino ga je prevedel 
Klaus Detlef Olof), 
„Das Haar der Bereni- 
ce" Nedjeljka Fabria, 
pesmi Albanca Ali Po- 
drimja, „Via Pula" Dra
gana Velikiča, „Ich fing 
meine Fliege beim Mini
ster" Madžara Istvana 
Eorsija, „Ahasver 
Traumreiter" Emila 
Szittye, „Verstorung 
der Legende" Maxa 
Blaeulicha ter zbirka 
esejev Karla-Markusa 
GauBa pod naslovom 
„Die Vernichtung Mit- 
teleuropas".

Naročite
„S!ovenski
vestnik!"

DUNAJ. - Interesna 
skupnost prevajalcev li
terarnih in znanstvenih 
del bo letos že sedmič 
priredila svoj seminar. 
Letos se bodo ukvarjali 
predvsem s prevajanjem 
besedil, ki so napisana v 
pogovornem jeziku po
sameznih regij, torej v 
jeziku, ki ga uporabljajo 
ljudje (ali v tem primeru 
avtorji), če govorijo 
„kakor jim je gobec zra
sel". Tej temi je posve
čena tudi zaključna po- 
dijska diskusija, na ka
teri bodo sodelovali lek
torji raznih avstrijskih in 
inozemskih založb. Na 
seminarju, ki bo potekal 
od 12. do 14. aprila na 
gradu Zeli an der Pram 
(Zgornja Avstrija), bo
do razpravljali tudi v po
sebni delovni skupini za 
slaviste.



SLOVENSKI VESTNIK Kultura 20. marec 1991 7

Čefrfič v fcAa <7c^efiA /ef yo 
6i/i p pcieA, 75. In v soAoio, 
76. utarca 7997 v LyaA//'aai 
Aa/furai <7aevi Aoro.sAiA ,S7o- 
veaccv. Prirej y7A 5/o- 
vea^Aa prosvetna zveza, 
T&ičaMsAa Aa/furaa zveza, 
Zveza Au/iuruiA organizacij 
57oven^'e In Ca/tAar/ev Jonr. 
Pazen oArog/e mize v.se 
prireJifve, meri rirugim 
ofro.fAa manne/a, zaAi/učni 
Aonceri /n razstava o arAi- 
ieAiuri AmečAe Aiie na juž
nem AiorošAem Aiie v Can- 
Aarjevem Aomu. Na ofvorifveni svečanosti je nasfop/7a fo/A/orna sAap/na SPD „ 7*rfa" /z Z/fare vas/

4. kuhumi dnevi končkih
Stovencev v Ljubijam

Niz prireditev se je pričel z 
okrogio mizo o slovenski lite- 
raturi na Koroškem in prime
ren kraj za zanimivo razpravo 
je bi! seveda sedež Društva 
stovenskih pisateljev. Po 
kratkem pozdravu predsed
nika društva Daneta Zajca sta 
glavna urednika reviji mladje 
in Celovški zvon, Maja 
Haderlap in Reginald 
Vospernik, predstavila reviji 
in kritično ter samokritično 
tanko odmevala, kar je tudi 
posledica specifične koroške 
situacije.

V razpravi med uredni
koma in številno publiko je 
bilo tudi rečeno, da je Celov
ški zvon sedaj manj zanimiv 
kot prej, kar je posledica 
tega, da je bil prej v Sloveniji 
oz. Jugoslaviji v strogi opozi
ciji do vladajočega sistema. 
Oba, Haderlapova in 
Vospernik, pa sta zavrnila 
očitek oz. mišljensko zgradbo 
nekaterih središčno-sloven- 
skih intelektualcev, da ju je 
svoj čas podpiral neki sloven
ski literarni zamejski lobi v 
Ljubljani. Celovški zvon 
doslej iz Ljubljane ni prejel 
niti groša oz. pare podpore,

mladje pa je bilo prvič v svoji 
pomembni zgodovini deležno 
manjše pozornosti lani.

Okrogla miza je pokazala, 
da med mladjem in Celov
škim zvonom ni odprtih raču
nov ali konfliktov, ampak da 
oba različnost izhodiščnih 
stališč sprejemata kot oboga
titev. Oba glavna urednika 
razčlenila njun položaj in 
mesto v koroškem in vseslo
venskem literarnem dogaja
nju. Skozi prispevek Hader- 
lapove se je kot rdeča nit vle
kla izpoved, da je mladje bilo 
in je še. kljub vsem težavam v 
preteklosti in sedanjosti, 
forum za slovenske koroške 
književnike. Revija da sloni 
na navdušenju sodelavcev, 
njena izhodišča so estetsko 
cmancipirana kultura, obo
gatena s tržaškim slovenskim 
prostorom in prispevki iz šir
šega italijanskega in avstrij
skega kulturnega spektra in 
seveda vključena v osrednji 
slovenski kulturni prostor.

Celovški zvon je kot vseslo
venska in na krščanske teme
lje oprta revija po besedah dr. 
Vospernika opravil pomem
bno delo za krepitev skup

nega kulturnega prostora in 
bil tako rekoč avantgarada 
Slovenskemu svetovnemu 
kongresu. Ker so ovire za 
nemoten medslovenski kul
turni pretok odstranjene, so 
predvsem posvečanje poti 
Slovencev v Evropo in pa 
odnosi med narodnimi skup- 
nostimi v Evropi nov izziv za 
Celovški zvon. Brez olepše
vanja je glavni urednik zvona 
povedal , da je revija pred
vsem na Koroškem precej 
sta napovedala krepitev sode
lovanja med revijami in pove
čano skrb za literarni naraščaj 
med koroškimi Slovenci.

V Cankarjevem domu je 
bila v petek zvečer odprta 
razstava Kmečka arhitektura 
na južnem Koroškem, ki sta 
jo pripravila dr. Peter in dr. 
Majda Fister in kije sad etno
loških prizadevanj KKZ. Na 
začetku je folklorna skupina 
SPD „Trta" zaplesala „Babjo 
hojset", zatem pa je minister 
za Slovence po svetu dr. 
Janez Dular odprl 4. kulturne 
dneve koroških Slovencev in 
izrazil upanje, da takšne in 
podobne prireditve ne bi bile 
samo v Ljubljani oz. Cankar

jevem domu, ampak tudi dru
gje po Sloveniji.

Na otroški matineji v sobo
to, 16. marca je nastopila lut
kovna skupina Mohorjeve 
ljudske šole s predstavo Pete
lin, Gabriel Lipuš in Polde 
Bibič sta predstavila kaseto 
„Diči, diči, diča, ob 75-letnici 
pa so presrčno čestitali aka
demiku dr. Bogu Grafe
nauerju.

Na zaključnem koncertu v 
Linhartovi dvorani Cankarje
vega doma so v prvem delu 
nastopile male skupine: kvar
tet bratov Smrtnik, oktet 
Suha in tercet Rož, v drugem 
pa je zbor Gallus ob instru
mentalni spremljavi kvarteta 
trobil Slovenskih filharmoni
kov izvedel Cziganovo kan
tato ..Ustoličenje karantan
skega kneza".

Koncerta so se udeležili 
tudi številni visoki gosti, med 
njimi člana predsedstva RS 
akademik Ciril Zlobec in dr. 
Matjaž Kmecl, več članov 
vlade s predsednikom Lojze
tom Peterletom ter predstav
niki Kluba koroških Sloven
cev v Ljubljani.

Franc Wakounig

Prisrčne česfifAe prof. Grafenauerju ob 75. rojstnem dnevu SušAi oAfef je navduši/ s svojim ubranim petjem

Zbor SPD 
'Gorjanci'

Po poteku mandatne dobe 
društvenega odbora je Slo
vensko prosvetno društvo 
..Gorjanci" v Kotmari vasi 
minulo soboto pri Mežnarju 
izvedlo svoj redni občni zbor. 
Na dnevnem redu so bila med 
drugim poročila, volitev 
novega odbora in slučajnosti.

Med članstvom, ki se je 
udeležilo občnega zbora, je 
predsednik društva Emil 
Muri lahko pozdravil še 
župana Huga Gotzhaberja, 
tajnika Slovenske pro
svetne zveze dr. Janka Mal- 
leja in zastopnika Krščanske 
kulturne zveze Francija 
Tomažiča.

Po kratkem delovnem 
poročilu predsednika je bila 
na dnevnem redu tudi raz
prava, v kateri so udeleženci 
občnega zbora razpravljali o 
raznih vprašanjih, ki so se 
nanašala na bodočo usmeri
tev in delo društva.

V razpravo sta se vključila 
tudi zastopnika obeh osre
dnjih kulturnih organizacij. 
Pri tem je tajnik SPZ dr. 
Malle pozval udeležence 
občnega zbora, naj glavno 
skrb društva posvetijo 
ohranitvi slovenske kulture 
in jezika v kotmirški občini. 
K besedi se je oglasil tudi 
župan Gotzhaber, ki je 
naglasil pomen kulturne 
dejavnosti SPD ..Gorjanci" v 
Kotmari vasi in okolici ter 
obljubil, da bo občina 
društvu šla na roko tudi v pri
hodnje, zlasti pri oprostitivi 
davkov in z ustrezno 
finančno podporo.

Občni zbor je za predsed
nika ponovno izvolil inž. 
Emila Murija, za pod
predsednika pa Jozija Packa 
st. Po dolgoletnem delovanju 
je Vinko Wieser zaradi 
poklice obremenjenosti 
oddal mesto tajnika. Zame
njala ga je Marija Vrečar, 
Wieser pa je postal njen 
namestnik. Blagajnik je 
Hanzi Waschnig, namestnik 
Jože Wakounig, člana 
odbora pa sta še Rudi Kulnik 
in Jožko Pack ml.

„Liki naše 
zgodovine"
„Sodalitas" v Tinjah je v 
preteklih treh tednih v 
okviru svojega izobraže
valnega programa nadalje
val s serijo „Liki naše zgo
dovine", v kateri so pri
znani predavatelji predsta
vili izredne osebnosti slo
venske zgodovine. Prof. 
Štefan Pinter je predstavil 
Matijo Majerja-Ziljskega, 
dr. Walter Lukan Janeza 
Ev. Kreka, Feliks J. Bister 
pa Antona Korošca.

Cilj organizatorja in pre
davateljev, namreč te 
pomembne osebnosti pri
bližati srednji in mladi 
generaciji koroških Slo
vencev, je bil le deloma 
dosežen, saj je strokovnim 
in poučnim predavanjem 
sledilo žal le majhno šte
vilo poslušalcev.
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Predsedn/ca „ Bilke" G. Scdel/ander /n Fya Pub/n (desno)

Rožanska društva 
so poskrbela za 
pestro ponudbo!

5/uvenAku prosve/uo r/ru^/vo Iz Biičov.sa. Borove//, A*onnore 
vo.s/, .Sveč, Bože/ra, .^en//'uA:o6a. ^enr/onža, 5ei, .S/oveo/ego 
P/a/Aer&a. ^ko/ič, Loč /n Burili so /e/o.s že ie.s/nu/.s/ič zriruzila 

.s* v o/e sile /n pr/red//a skupen izobraževal/!/ /eden, A// /e vkl/MČe- 
va! vr.s/o zani/nivil: predavan/, Aconcer/ov, giedailiko predela
vo, dan rlo/nači/! /ed/ /n s/roArovn; n vod za e//A:on/e na evdo.

Hotel Korotan so prodati Nemcu
SEKIRA. - Dolga leta je 

veljal za „slovenski hotel". 
Gre za hote! Korotan, kate
rega je zgradila Posojilnica 
Celovec in ga dolga leta tudi 
sama upravljala. Nato ga je 
vzela v najem Emona iz Slo
venije, naposled pa je pred 
dobrimi štirimi leti celovška 
posojilnica hotel prodala 
(menda za 25 milijonov šilin
gov) podjetju Iskra Delta. 
Kot je znano, je Iskra Delta

pred letom šla v stečaj, tako 
da je Korotan postal del ste
čajne mase. Kot takega ga je 
zdaj kupilo dunajsko podjetje 
Technobeton, ki je v lasti 
Nemca Giintherja Wichman- 
na. Kupna cena: 42 milijonov 
šilingov. Novi lastnik menda 
namerava celotno poslopje 
porušiti in na arealu Koro
tana postaviti luksusni hotel 
za igralce golfa, za kar je 
menda pripravljen investirati 
kar 100 milijonov šilingov.

Čfudentsk; Mub tud/ na Koroškem
1/ če fr/ek /e b/7 na celovški univerzi za izobraževalne vede 

us/anov//en Klub slovenskih šfudenfk in šfudenfov na Koro
škem. Ze do/go se /e, predvsem med š/uden/i s/avis/ike, 
govori/o o potrebi po servisni in zbirni organizaciji za sloven
ske šfudira/oče. Zasluga mag. A/beda Smrečnika pa /e, da /e 
k/ub končno zaživel.

Za prvo predsednico KSGŠK /e bi/a izvoljena Veronika 
Piefzka, fa/nica /e Gabi Frank, blagajničarka pa Nataša Iskra. 
V odboru so še Boris Pahte v, Adrijan Kert in Franc Pu/itz. Štu
dentke in študenti (na slik/) so že začrta/i smernice za de/o v 
poletnem semestru, želijo tesno sodelovati s kluboma v 
Gradcu in na Dunaju ter z Zvezo visokošo/cev. Pri ustrojeva- 
nju finančnih podlag za uspešno delovanje pa si obetajo 
ustrezne impulze predvsem od številnih slovenskih študen
tov ekonom/je.

Koroška Caritas se pripravlja na 
proslavo svoje 70. obietnice

Otvoritev Rožanskega izo
braževalnega tedna je bila 
tokrat v gostilni Ogris v Bil- 
čovsu, začel pa se je z od
prtjem razstave arhitekture 
Eve Rubin in s koncertom 
skupine Sakkko Jazz. Že v 
pozdravnem nagovoru je 
predsednica bilčovskega dru
štva „Bilka" opozorila na 
pestro ponudbo izobraževal
nega tedna, hkrati pa pred
stavila tudi arhitekturo Eve 
Rubin, ki se je rodila v Berli
nu, šolala na Dunaju, sedaj 
pa živi in dela na Žihpoljah. 
Razstava, ki jo je pokazala v 
Bilčovsu, je omogočila vpo
gled v sodobno načrtovanje 
raznih tipov zgradb in v uredi
tev notranjih prostorov, 
hkrati pa je tudi dokazala, da 
so tudi domača podjetja spo
sobna izvesti najsodobnejše 
načrte. Mnoge prikazane 
hiše, ki jih je izrisala Eva 
Rubin, so arhitektko predsta
vile kot pravo strokovnjaki
njo, saj so že fotografije 
posredovale vtis povsem 
dovršene umetnine.

S koncertom skupine Sak
kko Jazz (T. Fcinig, St. Tha
ler, H. WaHu$chnig) pa se je

pričel tudi niz prireditev leto
šnjega Rožanskegaizobraže
valnega tedna. V drugih kra
jih so se ves teden vrstile 
razne prireditve, kakršnih 
predvsem na podeželju sicer 
primanjkuje. Bila so to 
poljudno-znanstvena preda
vanja (npr. o prvi pomoči, 
pravilni prehrani, pomladan
skih kurah, kazenskopravni 
praksi, izdelavi sončnih 
kolektorjev), dia-predavanja 
o Triglavskem narodnem par
ku, Tanzaniji in Izraelu, 
posebno predavanje pa je bilo 
posvečeno vprašanju, kaj bo s 
kmeti v primeru vključitve 
Avstrije v Evropsko skup
nost. Največja prireditev pa 
je bila gostovanje SLG Celje 
v Šentjakobu, ki je nastopilo s 
„Kabaretom 91" Svetlane 
Makarovič (več o predstavi 
preberite v posebnem član
ku).

Dober odziv na ponujen 
spored Rožanskegaizobraže
valnega tedna je potrdil, da je 
organizatorjem uspelo sesta
viti pestro ponudbo, hkrati pa 
naj bi jih tudi opogumil, da bi 
s temi prireditvami nadalje
vali.

CELOVEC. - Koroška 
Caritas praznuje letos svoj 
sedemdesetletni jubilej, kate
remu je posvečena tudi prire
ditev, ki bo 8. junija na celov
škem sejmišču. Ta dan name
ravajo v 36 delovnih skupinah 
razpravljati o možnostih za 
razvoj svojega karitativnega 
delovanja. V znamenju pri
prav na ta jubilej pa je bila 
tudi tiskovna konferenca rav
natelja Caritas dr. Viktorja 
Omclka, na kateri je predsta
vil tudi delovno in finančno 
poročilo za leto 1990.

Lani je iskalo stik s socialno 
svetovalnico Caritas kar 1240 
oseb, med njimi pa je bilo po 
besedah Omelka precej 
beguncev (točno 299 ). Cari
tas je lani generalno sanirala 
tudi postajo za dnevno oskr
bo brezdomcev (strošek: 2,6 
milijona šilingov), kljub temu 
pa ostaja še naprej njena 
glavna skrb pridobivati stano
vanj zanje in pomočnike za 
urejanje le-teh. 302 osebi sta 
izkoristili tudi usluge sveto
valnice za zasvojene z mamili 
(v Celovcu in Spittalu ob Dra
vi), Caritas pa poleg omenje

nih svetovalnic vzdržuje sku
paj že 39 otroških vrtcev (med 
drugim so ga dogradili tudi v 
Podkloštru), štiri zavetišča in 
dvoje jasli. Za vse delovanje 
je Caritas v letu 1990 izdala 
skoraj 26,6 milijona šilingov 
(od tega 8,5 milijona za 
pomoč ob raznih katastro
fah), med dohodki pa so med 
glavnimi postavkami zbiralne 
akcije (6 milijonov), pri
spevki mesta, dežele in zveze 
(1 milijon) in razna nadome
stila za opravljena dela (4,3 
milijona).

Ravnatelj Caritas Omclko 
pa je navedel še eno „rekor- 
dno" številko: „Med aktiv
nostmi Caritas je najbolj 
znano zbiranje starih oblačil. 
Ta od leta 1977 naprej zbi
ramo v velikem obsegu, 
doslej pa smo jih zbrali že 7,3 
tone, s čimer nismo razbre
menjevali le odlagališč 
odpadkov, temveč smo omo
gočili smiselno pomoč." In ne 
nazadnje še tole: koroška 
Caritas je letos vzorno poskr
bela tudi za slovenske infor
macije in tiskovine o svojem 
delovanju.

KRATKE
VEST!

Miian Piskernik f
Velika množica prijateljev 

in soborcev se je na pokopa
lišču v Železni Kapli poslovila 
od Milana Piskernika, sta
rega šele 65 let. Rajni, kije bil 
doma v Lobniku, se je v voj
nem času pridružil partiza
nom, nato bil zajet in deporti
ran v koncentracijsko tabo
rišče Dachau. Na Piskerni- 
kovo težko pot sta v poslovil
nih govorih spomnila Janez 
Wutte-Luc za Zvezo koro
ških partizanov in Gernot 
Nischelwitzer za Zvezo kace- 
tarjev. Od rajnega so se 
dostojno poslovili tudi nje
govi lovski tovariši. Ženi, nje
govim otrokom in sorodni
kom pa velja naše iskreno 
sožalje.

Poslovili smo se 
od Marije Resei

V ponedeljek so sorodniki 
in prijatelji na zadnji poti na 
šentiljsko pokopališče pos
premili Marijo Resei, pd. 
Žlosarjevo mamo. Rajna 
mama, rodila se je pred 91 leti 
pri Tinjaku v Bilčovsu, je bila 
vse svoje življenje zavedna 
Slovenka, pa čeprav je zaradi 
tega v dobi nacionalsociali
zma veliko pretrpela. Zaradi 
svoje zavednosti je morala v 
številna nemška izseljeniška 
taborišča, toda ostala je 
trdna. Vse do svoje smrti je 
bila povezana s slovenskim 
življem in jezikom. S sloven
sko pesmijo pa so se od nje 
poslovili tudi šentiljski pevci. 
Ob smrti Žlosarjeve mame 
velja številnim sorodnikom 
naše iskreno sožalje.

Sodelovanje...
CELOVEC. - Življenjska 

zavarovalnica Wiener Stad- 
tische je kot prva sklenila 
kooperacijsko pogodbo z 
ustanovo iste stroke v Slove
niji. Te dni so njeni predstav
niki namreč podpisali 
pogodbo s slovensko zavaro
valniško družbo Triglav in 
jugoslovansko zavarovalnico 
Sava. Odslej so možna kom
binirana življenjska zavaro
vanja in zavarovanja za pri
mer nezgode, torej imajo 
jugoslovanski državljani, ki 
živijo ali v Avstriji ali v Jugo
slaviji, možnost, da vplaču
jejo svoje premije v šilingih ali 
dinarjih. Vse tri omenjene 
zavarovalnice pa so pri vseh 
tovrstnih poslih soudeležene.

Potovanje ZKP
Zveza koroških partizanov 

tudi letos vabi na potovanje 
po širnem svetu. Tokrat je 
Janez Wciss st. pripravil 
izredno zanimivo potovanje 
po severno-zapadni Evropi, 
ki bo trajalo od 4. do 11. 
maja. Podroben spored in 
ceno bomo objavili v prihod
nji številki. Za danes pa naj 
velja: zabeležite si termin, da 
se boste potovanja lahko 
zanesljivo udeležili!
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Da se ne bi ukvarjah 
samo s preteMostjo!

Izjava (glej pismo bralcev, 
stran 10) v zvezi s polemiko o 
dr. F. Ciganu je primer, kako 
o dilemah in razpotjih v kul
turi zadnjih štirideset let raz
pravljamo kot o odprtih 
ranah sedanjosti, ki ne 
morejo uravnati normalnega 
toka preučevanja preteklosti 
med Slovenci na Koroškem. 
Gre za primer nezmožnosti, 
da bi na preteklost gledali 
nekoliko širše, večplastno in 
iz več zornih kotov.

KKZ Slovenski prosvetni 
zvezi očita hinavščino, ker ta 
razlikuje med življenjsko pre
teklostjo in glasbenim ustvar
janjem F. Cigana. SPZ po
udarja, da F. Cigana brez 
temeljite preverbe zgodovi
narjev ni mogoče niti razvred
notiti niti rehabilitirati. Je to 
obsodba F. Cigana? V izjavi 
KKZ je še rečeno, da je bilo 
včasih tako, da so morali „na- 
ši" zbori iz sporedov črtati 
Ciganove pesmi.

Izjava KKZ se opira na 
nekaj, kar je bilo spornega v 
kulturnem življenju koroških 
Slovencev v preteklosti in se 
dokaj strastno in zagrizeno 
poskuša pojavljati (ali oživlja
ti) nekako še danes. Človek 
bi mislil, da je čas stališča in 
nasprotovanja omilil, vendar 
nekih zgodovinskih madežev 
v kulturnem življenju le ni 
izbrisal. Izgleda, da je ta spor 
del naše zgodovinske tradici
je, ki se ponavlja na različne 
načine, korenine pa segajo v 
predvojno, zlasti pa v 
povojno obdobje.

Če je dandanes potrebno 
pogrevati enostranska pri
kazovanja nekih ideološko 
pogojenih zablod, ki so žal 
vtisnila pečat tudi kultur
nemu delu koroških Sloven
cev, je pač treba resnici na 
ljubo povedati, da taka gleda
nja osvetljujejo nekoliko za
strte poglede na kulturne raz
mere Slovencev na Koro
škem. Vsakdo, vse strukture 
koroških Slovencev imajo 
svojo preteklost in ta prete
klost je večplastna. Samo 
spoštovanje preteklosti 
celotne narodne skupnosti, 
pretehtano ovrednotenje 
njene vsebine nam lahko pri
hrani ponovno zmedo v iska
nju kulturnega dialoga. Kon
kretno: KKZ očita SPZ
hinavščino. Naj SPZ z isto 
ihto začne KKZ očitati, kaj se 
je krivičnega, kratkovidnega 
in za kulturo škodljivega med 
koroškimi Slovenci dogajajo 
desetletja po vojni? Če je v 
naši nacionalni psihi res kaj 
resnično tragičnega, je prav 
ekskluzivno iskanje sloven
ske preteklosti skozi prizmo 
ideologije. Kratkovidne 
poteze, ki segajo v današnji 
čas.

Ne bom vrednotil „skoz in 
skoz poštenega človeka" F.

Cigana, toda, če se komu zdi 
nujno potrebno postavljati 
absolutne Resnice, je 
potrebno pojasniti, da je 
vsaka resnica le relativna, in 
da tudi ne obstaja samo ena. 
To velja tudi v primeru F. 
Cigana, primeru, s katerim je 
mogoče opredeliti vprašanje 
odnosov koroških Slovencev 
do tradicije kulturnih vred
not, ki tu in tam (še vedno) 
izbruhnejo v hudih sporih.

Kakor je ime F. Cigan sino
nim za neutrudnega zbiralca 
„narodnega blaga" in glasbe
nega ustvarjalca, tako je tudi 
sinonim za ideološko oprem
ljene etikete kulture koroških 
Slovencev, ki so jo potiskale v 
shizofreno dvojnost. Dvoj
nost, ki ni nastajala iz ustvar
jalne potrebe po kulturi, pač 
pa zaradi političnih in ideo-

Dr. Janko Ma//e

loških navlak, zaradi posledic 
NOB in revolucije v Sloveni
ji, zaradi slovenske politične 
emigracije. To je bila miselno 
blokirana dvojnost življenja 
koroških Slovencev, kije vse
skozi onemogočala normalno 
sporazumevanje.

Nič ni žaljivega v tem, da 
tudi F. Cigan ni mogel in ni 
znal mimo ideoloških zank 
svojega časa. Osebno sem te 
zanke občutil kot njegov 
gojenec v dijaških letih, ker 
sem z nekaterimi (maloštevil
nimi) drugimi sošolci tvegal 
razmišljati drugače kot je bilo 
tedaj v katoliških domovih v 
navadi. Ker sem pač poleg 
izključno samo katoliškega 
etosa in ekskluzivne krščan
ske določenosti vzgoje želel 
zvedeti tudi še za druge 
resnice življenja, sem doživ
ljal absurde janzenistične 
avtoritarnosti in ozkosrčno
sti, ki je mlademu radoved
nežu dovoljevala samo op
cijo katoliškega svetovnega 
nazora. Mislim na absurde, 
da so iz učilnic nekdanjega 
dijaškega doma „Heimlin- 
ger" zginjale knjige o NOB, 
marksistična literatura idr. Se 
taka dejanja ne ujemajo s

Ciganovimi ominoznimi gesli 
v petdesetih in šestdestih 
letih: „Kernjakovih pesmi ne 
bomo peli in v Slovenijo ne 
bomo hodili", o čemer dan
danes ve povedati še marsika
teri pevec ali zborovodja. In 
koliko je primerov, ki niso 
neposredno povezani z ime
nom F. Cigana, toda priha
jajo iz istega ideološkega 
kota: zbori so se morali odpo
vedati partizanski pesmi, pa 
Cankar je bil s svojim Kra
ljem na Betajnovi pohujšljiv 
(cerkvena oblast je 1. 1949 
prepovedala igro v Hodišah), 
pa Slovenski vestnik je bil na 
indeksu, pa SPZ s svojimi 
prosvetnimi koncerti in z gle
dališkimi predstavami ni 
imela (in ponekod še nima) 
vstopa v farne dvorane in 
končno, v novejšem času tudi 
mariborski škof Grmič na 
Koroškem ponekod ni smel 
prestopiti cerkvenega pra
gu ...

Resda se mi zdi naštevanje 
takih ozkosrčnih in kratko
vidnih posegov v kulturo kot 
nekaj, kar pravzaprav eni in 
drugi v svoji instrumentalni 
polemiki znamo opravljati 
brez večjih težav. Toda bistvo 
teh vprašljivih posegov v kul
turo je drugje.

Sistem narodne obrambe 
kot glavni cilj preživetja koro
ških Slovencev je v povojnem 
obdobju postal sistem delitve 
duhov na napredne in nazad
njaške, na dobre in zle, na 
prave in neprave. Ločnici sta 
bili NOB in odnos do Jugosla
vije. Levica antifašizem ni 
smatrala le kot izhodišče za 
nov narodnostni program, 
pač pa je iz njega ustvarila 
ideologijo enega pogleda na 
svet. Utemeljitev NOB je 
postala legitimacija slovenske 
levice, ki si je lastila pravico 
določanja temeljnih vrednos
tnih kriterijev za pisanje 
narodove zgodovine in nje
gove politične volje, pri 
čemer so bile njene politične 
odločitve nekritičen odraz 
politike v Sloveniji in Jugosla
viji. Nostalgična privrženost 
slovenske levice na Koro
škem k NOB, ki je svojo 
narodnoobrambno vlogo ute
meljevala v bistvu samo z njo, 
je postal tudi temelj kultur
nega delovanja. Gre za sve
tovnonazorsko in ideološko 
opredelitev. Tak ideološki 
tloris pa je urejeval tudi 
odnose s Slovenijo in Jugosla
vijo. Agitpropovsko odrejene 
kulturne prireditve in številni 
mitingi so kot močna kohezij
ska sila potekali pod ideolo
škim predznakom zmagovite 
NOB in z njo povezane socia
listične revolucije v Sloveniji.

Usodna zmota je torej bila 
(in je morda še) misliti, daje 
ideologija tista, ki konstituira 
kulturo in narod. Ta zmota je

na Koroškem izoblikovala 
dva antipoda: na eni strani 
mit, da je bit slovenskega 
naroda katoliška, mit, ki se je 
oborožil še z militanto antiko- 
munistično doktrino hladne 
vojne petdesetih let, na drugi 
strani pa levica, ki s svojim 
plakativnim in šablonskim 
NOB-jevstvom ni našla dru
gih vizij kot primitivni anti
klerikalizem.

Brez ideologije v kulturi 
torej tako na eni kot na drugi 
strani ni šlo. Utrpela je v vsa
kem primeru kultura. Kdor je 
torej z ene ali z druge strani v 
kulturo posredno ali nepo
sredno posegal z nagobčniki 
ali s cenzuro, ji je mnogo ško
doval. To velja tako za tiste, 
ki so pomagali črtati Ciga
nove pesmi iz pevskih spore
dov, kakor tudi za tiste, ki so 
skušali preprečevati prepeva
nje partizanskih ali Kernjako- 
vih pesmi. In tudi vsakršne 
druge intervencije (prepreči
tev gostovanj itd.) so nam bile 
vsem v škodo, ne glede na to, 
kdo jih je opravil. Toda 
resnici na ljubo je treba reči, 
da ta godlja smrdi po nepre
bavljeni preteklosti v obeh 
slovenskih osredjih kulturnih 
organizacijah. Ne skrivajmo 
nekaj, kar se je pred desetletji 
nekomu zdelo pravično in 
nujno, danes pa se izkaže kot 
napaka ali obžalovanja 
vredno dejanje. Ne gre 
zamolčevati temnih strani v 
kulturi. Mislim, da je tudi 
neprijetne stvari sedanjosti 
treba sproti kritično preverja
ti, če nočemo, da se bomo 
tudi v prihodnje ukvarjali 
predvsem s preteklostjo, kar 
nujno demobilizira skupno 
voljo in ustvarjalno domišljijo 
v kulturi.

Neopravičljiva napaka je, 
da so napotki in zahteve za 
delo prosvetnih društev pri
hajali tudi od zunaj z namero, 
da se usmerja „čista", ideolo
gijam predana kultura. Toda 
slovenska prosvetna društva 
so kljub ostrim spopadom v 
celovških centralah skušala 
živeti svoje življenje. Društva 
sama nikoli niso bila ideolo
ške kovačnice za moreče 
notranje spore med koro
škimi Slovenci.

Ohranimo različna sve
tovnonazorska gledanja, 
enaka z enakim ob upošte
vanju vseh ideoloških sesta
vin. Toda paradoksalno bi 
bilo, če bi se danes hude 
povojne zmote pojavile ' na 
površju ideologij, v kar 
morda nekateri silijo v prepri
čanju, da je prišel njihov čas 
in da so v imenu demokracije 
v Sloveniji pooblaščeni za 
nove izzivalne nastope. Taki 
zaslužijo nagobčnike.

Tajnik SPZ 
dr. Janko Maiie

KRATKE
VEST!

Obisk koroškega 
šoiskega sveta 
v Ljubljani

Po nekajletnem premoru je 
na povabilo slovenskega 
sekretariata za vzgojo in izo
braževanje ter telesno kul
turo prišel na delovni obisk v 
Ljubljano predsednik dežel
nega šolskega sveta za Koro
ško prof. Hugo Reinprecht s 
svojimi sodelavci. Namen 
srečanja je bila izmenjava 
informacij in izkušenj na šol
skem področju.

Letošnje srečanje je bilo 
posvečeno problematiki 
poklicnega in strokovnega 
srednjega izobraževanja ter 
novostim v notranji organiza
ciji osnovne šole. Prvi dan 
obiska je koroška delegacija 
obiskali srednjo šolo za 
gostinstvo in turizem ter sred
njo šolo za oblikovnaje in 
fotografijo, drugi dan pa 
Osnovno šolo Trnovo.

Delovni razgovori pa so 
tekli o možnih oblikah sode
lovanja med Slovenijo in 
Koroško na šolskem po
dročju s poudarkom na sode
lovanju s šolami za pripad
nike slovenske narodnostne 
skupnosti, zlasti z novo usta
novljeno Dvojezično trgov
sko akademijo v Celovcu.

Dogovarjali so se tudi o 
nekaterih neposrednih de
lovnih stikih v okviru stro
kovnih skupin za različne 
stopnje in področja izobraže
vanja, npr. uvajanje inovacij 
v osnovne šole, sodelovanje 
pri pripravi učbenikov in 
didaktičnih sredstev, izme
njava strokovnjakov s po
dročja pedagogike in didakte, 
sprotna izmenjava informacij 
s področja poklicnega iz
obraževanja.

Srečanje je, kot piše v spo
ročilu republiškega sekreta
riata za vzgojo in izobraževa
nje ter telesno kulturo, pri
spevalo k boljšemu medse
bojnemu informiranju, spo
znavanju in bo gotovo doda
ten temelj za nadaljnje sode
lovanje.

Zahteva, naj 
bodo Romi 
priznani

Zelena zastopnica manjšin 
v avstrijskem parlamentu 
mag. Terezija Stoisič zahteva 
od avstrijske zvezne vlade, 
naj končno prizna Rome kot 
narodno skupnost. Parla
mentarka se pri tem sklicuje 
na Zakon o narodnih skupi
nah iz leta 1976, ki razume 
pod pojmom „narodna skup
nost" vse avstrijske držav
ljane z nenemško materin
ščino in lastno narodnostnjo 
po vsej Avstriji. Ta definicija 
pa brez dvoma tudi vključuje 
narodno skupnost Romov na 
Gradiščanskem, meni Stoisi- 
čeva.

V posebni tiskovni izjavi 
Zelenega kluba na Dunaju je 
še rečeno, da Romi - v na
sprotju z drugimi narodnimi 
skupnostmi - v letih 1987 do 
vključno 1989 niso dobili niti 
groša podpore.
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Datum Kraj PRiREDiTVE Prireditelj

Sreda.
20.3.
19.30

v domu
v Tinjah

SUDAN in ETtJOPIJA- diapredavanje
Petra Ouendlerja

Sodalitas

četrtek.
21.3.
10.30

v domu
v Tinjah

iZDELAVASONČNiH KOLEKTORJEV- 
predava: Armin Themesst

Sodatitas

Četrtek.
21.3.
19.30

v farni dvorani
v Šentjakobu

OD OBSOJANJA K PRESOJANJU, predava:
Vinko Ošiak

Kat. prosveta
Šentjakob

Petek,
22.3.
19.30

pri štektu
vGiobasnici

POLOŽAJ V SLOVENIJt, predava: dr. Pučnik Prir. Gtobaškega kutt. 
tedna

Sobota,
23.3.
14.30

v župnišču
vGiobasnici

OTROŠKI POPOLDAN, igre. plesi, petje Prir. Gtobaškega 
kutt. tedna

Sobota.
23.3.
19.30

v Jueni
vGiobasnici

ARHiTEKTURA V NAŠ! OKOLiCi, predava:
Peter Fister

Prir. Glob. 
kult. tedna

Nedetja.
24.3.
14.30

pri šosterju
vGiobasnici

DRUŽINSKO PETJE Prir. Gtob. 
kuit. tedna

Nedetja,
24.3.
8.00

v farnem domu
vSeiah

REDNI OBČN) ZBOR Podporno društvo 
proti požarnim 
škodam

Torek.
26.3.
19.30

v farni dvorani
v Šentjakobu

ŠEGE iN NAVADE OB VELtKi NOČi predava:
dr. Pavie Zabiatnik

Kat. prosveta
Šentjakob

Torek.
26.3.
19.30

v domu
v Tinjah

DRŽAVLJANSKA VOJNA V SLOVENi J)
1941-1945, predavanje o partizanstvu in 
domobranstvu, predava: mag. Boris Mtakar

Sodatitas

Četrtek,
4.4.
19.30

v Tinjah
AVTOGEN! TRENiNG ZA ODRASLE vodi:
dr. Rosemarie Brunnthater-Tscherteu

Sodatitas

RAZSTAVE
'

CELOVEC
- Hiša umetnikov Gunter Damisch - nova deta, 
(do 23. 3.)
- Vetika gaierija - Symon, Baumhacki-Oswatd, Jack tnk, Moje- 
VVohlgemuth - dela iz stekla, kovine, papirja in usnja 
(do 23. 3.)
- V dežeini hiši ČVP - Thomas Mikel - Multi - media-umetnost 
(odprta do 29. 3.)

TiNJE
- Gaierija Tinje - Božin Kuzman - olje (do 20. 3.); Miha Dolinšek, 
fotografije (odprtje: 5.4., 19.30)

LJUBLJANA
- Gaierija v Cankarjevem domu - France Mihelič - risbe, pasteli, 
grafike (odprta do 31.3.)

SAMOSTANE iN LEPOTE BOLGARiJE si lahko ogledate v Domu 
v Tinjah od 2. do 6. aprila 1991. Vodstvo: dr. Franc Perko, sprem
stvo: Jože Kopeinig

MLADINSKI DOM SLOVENSKEGA ŠOLSKEGA DRUŠTVA V CELOVCU, 
Mikschallee 4 - Tel. (0 46 3) 35 6 51

OBJAVA
Mladinski dom sprejema v vzgojo in varstvo dijakinje/dijake Zvezne gimnazije za Slo
vence v Celovcu, Dvojezične trgovske akademije in drugih srednjih šol, vajenke/vajence 
in študentke/študente.
Z načrtno vzgojno dejavnostjo prispevamo k
-utrjevanju narodne zavednosti pripadnikov slovenske narodne skupnosti na Koroškem
- resničnemu enakopravnemu sožitju med mladimi obeh narodov na Koroškem
- oblikovanju vsestransko razvite osebnosti za osebno življenje, delo in uspešno vključe

vanje v družbo.
Mladinski dom nudi celodnevno (prenočišče s prehrano) in popoldansko (bivanje v domu 
in kosilo) oskrbo, pomoč pri učenju in organizaciji učnega časa, mentorstvo pri smiselni 
uporabi prostega časa, različne možnoti za kulturno delovanje in rekreacijo ipd.
Podrobnejše informacije prejmete z osebnim razgovorom z ravnateljem, z vzgojitelji, v 
upravi ali pa po telefonu.
Interesenti naj se javijo čimprej, prijavne obrazce dobite v upravi Mladinskega doma.

MENJAVA DENARJA (VALUTE) dne 18.3.1991

dobite (šit.) ptačate (šit.)

za 1 ameriški doiar $ 11,10 11,60
za 1 angieški funt Č 20,30 21,10
za 100 franc, frankov f 203,00 211,00
za 100 itak tir Lit 0,925 0,965
za 100 dinarjev DtN 45,00 65,00
za 100 švic. frankov sfr 799,50 827,50
za100hotand. gutdnov Hft 613,00 635,43
za 100 nemških mark DM 691,60 713,60

Ir^sl Posredujeta: Posojitnica-Bank,
I—-fj Zveza-Bank, Cetovec
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Izjava KKZ
K izjavi Slovenske prosvetne 

zveze v Slovenskem vestniku, 6. 
marca 1991, v zvezi z nedeljskim 
koncertom „ Koroška poje" 
Krščanske kulturne zveze, kjer 
sta tako predsednik Slovenske 
vlade prof. dr. Lojze Peterle kot 
predsednik Krščanske kulturne 
zveze dr. Janko Zerzer ugotovi
la, da je bil svojčas dr. France 
Czigan tarča nekvalificiranih 
obrekovanj, je potrebnih nekaj 
ugotovitev oz. vprašanj.

če danes ponovimo to, kar 
smo vedno iz globokega prepri
čanja in na osnovi vsestranske 
informiranosti zatrjevali, namreč, 
da je bil dr. Czigan skoz in skoz 
pošten človek in velik strokov
njak, se sprašujemo, zakaj bi to 
bilo "za ta čas vsaj neumestno",

medtem ko je svojčas, kakor je 
videti, bilo vsake vrste obreko
vanj kajpada umestno in je šlo 
sovraštvo celo tako daleč, da so 
iz sporedov naših zborov, kjer je 
to bilo možno, celo črtali ljudske 
pesmi, ki jih je priredil dr. Czo- 
gan, da ne govorimo o tem, da 
so mobilizirali glasbene „stro- 
kovnjake", ki so morali oceniti 
njegovo kantato „Ustoličevanje 
karantanskega kneza" tako uni
čevalno, da ni bila vredna 
izvedbe pred ljubljansko publi
ko.

V izjavi je rečeno, da Czigana 
kot človeka more kdorkoli že raz
vrednotiti ali rehabilitirati le po 
temeljiti preverbi s strani zgodo
vinarjev. kaka hinavščina! Na kaj 
se je potemtakem svojčas opi
rala gnusna gonja proti njemu, ki 
je tajnika Zveze slovenskih orga

nizacij in Slovenske prosvetne 
zveze celo napotila k avstrij
skemu zveznemu predsedniku, 
da sta tam skušala zlivati gnoj
nico na nedolžnega človeka in je 
bilo pevcem celo prepovedano 
sodelovanje na reviji ..Koroška 
poje", ki jo je Kirschlager seveda 
kljub temu obiskal?

Če danes nekdo v SPZ vidi 
potrebo, da zagovarja svojčasne 
spodrsljaje in pričakuje, da 
bomo pustili popolnoma neu
pravičene očitke nazavrnjene, 
..tačas", ali kdajkoli, naj premisli, 
da smo bili proti nagobčnikom 
že vedno zelo občutljivi. Verjetno 
tudi predsednik Slovenske vla
de.

Govorilni dnevi
CELOVEC. - Pokojnin

ska zavarovalnica delavcev 
sporoča, da bo v mesecu 
marcu imela še sledeče govo
rilne dneve: 21. v Labotu 
(S.00 - 10.00) in Pliberku 
(11.30- 14.00), 26. v Beljaku 
(8.00 - 12.00), 27. pa v Spit- 
taluob Dravi (8.00- 12.00).

SKUPŠČINA 
REPUBLIKE 
SLOVENIJE 
IZVRŠNI SVET

odda v najem
enonadstropno stavbo, 
vilo Drago na Bledu, 
Cesta svobode 26 c, 
s 170 nr uporabne povr
šine;

Objekt je primeren za 
turistično-poslovno 
dejavnost, potreben je 
delne adaptacije.

Ponudbe pošljite do 
31. marca 1991 na naslov: 

Izvršni svet Skupščine 
Republike Slovenije, 
Sekretariat, Ljubljana, 
Prešernova 8.

Natančnejše informacije 
dobite na tel.:

061/224-165.

RAZPIS
Slovensko šolsko društvo 
razpisuje delovno mesto

KUHARJA
v Mladinskem domu

Nastop službe: po dogo
voru (od maja dalje) 
Kvalifikacije: zaključena 

poklicna izobrazba, 
praksa zaželena, 
znanje slovenščine in 
nemščine,
organizacijske sposobno

sti.
Interesenti naj se javijo v 
upravni Slovenskega šol
skega društva (tel. 0463- 
35651)
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BE

SR
20.3.

12.20 Komična opera; 13.10 
Zunanjepolitični report; 14.00 
Glasbena skrinja: 14.45 Angel 
na zemlji; 15.30 Otroški spo
red; 18.00 Mi - ženske; 18.30 
FaiconCrest; 19.22 Novo v 
znanosti; 19.30 čas v sliki; 
20.00 Šport; 20.15 Gospoda 
Jožefa, poslednja ljubezen;
21.40 Pogledi s strani.

16.50 Leksikon umetnikov;
17.00 Komunikacijsko omre
žje; 17.30 Dežela in ljudje;
18.00 Pravica do ljubezni; 
18.30 VVurlitzer; 19.00 Koroška 
danes; 19.30 Čas v sliki; 20.00 
Kulturni žurnal; 20.15 In gosli 
onemijo; 22.00 čas v sliki; 
22.25 Šport; 0.00 Poročila.

9.00 Živ-Žav; 9.50 Poljubi me; 
11.20 Včerajšnje sanje; 15.00 
Žarišče; 15.30 Sova pon.;
17.00 Dnevnik; 17.05 Slovenija; 
17.30 Otroška oddaja; 19.00 
Risanka; 19.30 Dnevnik; 20.05 
Sedaj si odrasel fant; 21.45 
Dnevnik; 22.05 Mariborov klub; 
22.35 Sova: Alf. Twin Peaks, V 
znamenju zvezd.

ČE
21.3.

15.30 Otroški spored; 16.00 Za 
najmlajše; 18.00 Mi; 18.30 Fal- 
con Crest; 19.22 Novo v znano
sti; 19.30 Čas v sliki; 20.00 
Šport; 20.15 Licitacija v korist 
akcije "Luč v temo"; 22.20 
Pogledi s strani; 22.30 Acci- 
denst -Pripetljaj v Oxfordu;
0.10 Hunter; 0.55 Čas v sliki.

16.05 Leksikon umetnikov; 
16.15 Šport; 17.15 Strategije 
ob čereh; 18.00 Pravica do Iju- 
bezni.18.30 VVurlitzer; 19.00 
Koroška danes; 19.30 Čas v sli
ki; 20.00 Kulturni žurnal; 20.15 
Notranjepolitični report; 21.05 
Kultirni report; 22.00 čas v sliki; 
22.25 Klub 2; Čas v sliki.

9.00 Grizli Adams; 10.45 
Popolni vohun; 15.30 Žarišče;
16.00 Sova, pon.; 17.00 Dnev
nik; 17.05 Mozaik; 18.30 Spo
red za otroke; 18.50 Spored za 
otroke; 18.50 Risanka; 19.30 
Dnevnik; 20.05 Simenon; 21.10 
Tednik; 22.15 Dnevnik; 22.35 
Sova: Jaz in Ti, Twin Peaks.

PE
22.3.

15.30 Otroški spored; 16.00 Za 
najmlajše; 18.00 Mi; 18.30 Fal- 
con Crest; 19.22 Novo v znano
sti; 19.30 Čas v sliki; 20.00 
Šport; 20.15Stari;21.25 Mode! 
in vohun; 22.15 Pogledi s stra
ni; 22.25 Za ljubitelje filmov; 
22.25 Postava sem jaz; 0.35 
Časvsliki.

16.20 Leksikon umetnikov;
17.30 Leto dni na Antartiki; 
18.00 Pravica do ljubezni;
18.30 VVurlitzer; 19.00 Koroška 
danes; 19.30 Čas v sliki; 20.00 
Kulturni žurnal; 20.15 Po 
rdeče-belo-rdečih sledovih; 
21.15 Oualtinger; 22.00 Čas v 
sliki; 22.25 Šport; 22.55 Mertvi 
Seine; 23.40 Japonski ples.

9.00 Klub Klobuk; 10.10 Sime
non; 15.00 Žarišče; 15.30 
Sova, pon.; 17.00 Dnevnik; 
17.05 Mozaik; 18.10 Spored za 
otroke; 19.00 Risanka; 19.30 
Dnevnik; 19.59 Zrcalo tedna; 
20.20 Uganka kumranskih 
rokopisov: 21.05 Popolni
vohun; 22.05 Dnevnik; 22.25 
Sova: Dragi John.

SO
23.3.

16.00 Otroški VVurlitzer; 18.00 
Pogledi s strani - revija;18.30 
Nogomet; 19.00 Milijonsko 
kolo; 19.30 Čas v sliki; 20.00 
Šport; 20.15 še podarjeno bi 
bilo predrago; 21.45 Srčni list; 
22.10 čas v sliki; 22.15 Športna 
reportaža; 22.20 Nevarna prija
teljica. 0.20 Hunter.

14.05 Leksikon umetnikov; 
14.30 "Oj, odprite svoje oči";
16.00 MOja najljubša viža;
17.00 Draga družina; 18.00 
Pravica do ljubezni; 18.30 
Alpe-Jadran magazin; 19.00 
Avstrija danes; 19.30 Čas v sli
ki; 20.00 Kulturni žurnal; 20.15 
Figarova svatba; 23.50 Čas v 
sliki.

9.00 Radovedni Taček; 14.15 
Bugs Bunny Road Runner; 
15.50 Žarišče; 16.20 Sova, 
pon.; 17.00 Dnevnik; 18.30 
Zdaj pa po slovensko; 19.12 
Risanka; 19.30 Dnevnik; 20.35 
Titanic; 22.10 Dnevnik; 22.30 
Sova: Na zdravje, Twin Peaks, 
Besede in glasba; 1.15 Video 
strani.

ME
24.3.

12.30 Orientacija; 13.30 Pra
vica do ljubezni; 15.35 Pusto
lovščine premskih mestnih 
muzikantov; 17.00 X-Large; 
18.00 Slika Avstrije; 18.30 Fal- 
con Crest; 19.15 Lotto - žreb;
19.30 Časvsliki; 19.48 Šport; 
20.15 In gosli onemijo; 22.00 
Opere II Trovatore; 0.10 čas v 
sliki.

10.30 Mozartove skladbe;
13.00 Dober, dan Koroška;
15.00 Športno popoldne; 16.00 
Klub seniorjev; 16.45 Šport;
19.00 Avstrija danes; 19.30 
Čas v sliki; 19.48 Primer za ljud
skega tožilca; 20.15 Fantom v 
Monte Carlu; 21.50 Čas v sliki; 
21.55 Kakor oče. tako sin;
23.30 Hunter; 0.15 Šport.

8.55 Otroška Matineja; 10.15 V 
znamenju zvezd; 10.45 Muppet 
show; 11.10 Ansambel Ivana 
Ruparja; 12.05 Nagradna Dan- 
nya Kaya; 13.10 Križkraž; 14.40 
Saga o Forsytih; 15.30 Sova, 
pon.; 17.00 Dnevnik; 17.05 
Cesta v Damask; 18.50 Risan
ka; 19.30 Dnevnik; 21.20 Zdra
vo; 22.40 Dnevnik; 23.00 Sova.

PO
25.3.

15.30 Otroški spored; 16f00 Za 
najmlajše; 18.00 Mi; 18.30 Fat- 
con Crest; 19.22 Novo v znano
sti; 19.30 Čas v sliki; 20.00 
Šport; 20.15 šport v ponede
ljek; 21.15 Peter Strom; 22.05 
Pogledi s strani; 22.15 Vstaja 
starih mož; 23.45 Hunter; 0,30 
Časvsliki.

16.35 Leksikon umetnikov; 
16.45 Potovanje po Ekvador- 
ju;17.30 LindenstraBe; 18.00 
Pravica do ljubezni; 18.30 VVur
litzer; 19.00 Koroška danes;
19.30 Čas v sliki; 20.00 Kulturni 
žural; 20.15 Otok sanj; 21.00 
Novo v kinu; 21.15 Gospodar
ski magazin; 22.00 Čas v sliki; 
22.25 Tokovi v zalivu.

9.00 Oblaček Pohajaček; 15.30 
Sova, pon.; 17.00 Dnevnik; 
18.30 Spored za otroke: Alf, 
RadovedniTaček; 19.00 Risan
ka; 19.30 Dnevnik; 20.05 Figa
rova svatba; 22.10 Osmi dan;
23.00 Dnevnik; 0.00 Sova: 
Avtoštopar, Kriminalna zgod
ba; 1.15Video strani.

TO
26.3.

13.20 Flomeo in Julija; 15.30 
Otroški spored; 16.00 Za naj
mlajše; 18.00 Mi; 18.30 Falcon 
Crest; 19.22 Novo v znanosti; 
19.30 Čas v sliki; 20.00 Šport; 
20.15 Čudeži puščave; 21.07 
Dallas; 21.50 Pogledi sstrani; 
22.00 Zgubljen in zaklet; 23.30 
Hunter: 0.15 čas v sliki.

16.35 Leksikon umetnikov; 
16.45 Bogovi, grobovi, proble
mi; 17.30 Orientacija; 18.00 
Pravica do ljubezni; 18.30 VVur
litzer; 19.00 Koroška danes;
19.30 Čas v sliki; 20.00 Kulturni 
žurnal; 20.15 Show zabavnih 
oddaj; 21.07 Zunanjepolitični 
report; 22.00 Čas v sliki; 22.25 
Oskar 1991; 0.05 Čas v sliki.

9.00 Zgodbe iz školjke; 15.00 
Mozaik; 15.30 Sova, pon.;
17.00 Dnevnik; 18.10 Spored 
za otroke: Periskopov Raček;
19.00 Risanka; 19.20 Dobro je 
vedeti; 19.30 Dnevnik; 20.05 
Včerajšnje sanje; 21.00 Novosti 
založb; 21.10 Kavarna; 22.20 
Dnevnik; 22.40 Sova: Haggard.

RADtO KOROŠKA
8.10-19.00

Sreda, 20.3. Glasbena sreda
Večerna 21.05-22.00 A. M. Slomšek (P. Zunder)

Četrtek, 21.3. Rož - Podjuna - Zilja

Petek, 22.3. Zvočno pismo

Sobota, 23.3.0d pesmi do pesmi - od srca do srca

Nedelja, 24.3.
6.30 - 7.00 Dobro jutro na Koroškem 

; Duhovna misel (mag. dr. B. Dolenc)
21.05 -22.00 Dogodki in odmevi

Ponedetjek, 25. 3. Pred začetkom vigrednega dela 
nogometne sezone

Torek, 26.3. Partnerski magazin

dan, Koroš&a
Spored za 24. 3.1991, ob 13.00 uri
predvidoma z naslednjimi prispevki:
* Kontakta leča 91
* Gostovanje Slovenskega ljudskega gledališča Celje - 
Kabaret 91
W 19. Globaški kulturni teden
* Jožefov sejem - pomemben gospodarski utrip za 
Podjuno
* Kako gojiti sadna drevesa
* Velikonočni pirhi - majhne umetnine

Pred začetkom nogometne sezone
Nogometaši so se že zdavnaj prebudili iz zimskega spanja in 
že tedne pridno in vestno trenirajo za novo prvenstvo. To 
velja predvsem za slovenske atletike, ki so v koroški ligi 
prvič v zgodovini prezimili na prvem mestu lestvice. Cilj, ki 
so si ga zastavili, je brez dvoma visok, toda realistlčen- 
postati hočejo koroški prvak in se potegovati za vstop v 
drugo izvezno ligo. Teden pred začetkom prvenstva bo 
Marjan Velik pripravil posebno oddajo, v kateri bo skušal 
osvetliti, kako so potekale priprave in kaj klubi pričakujejo v 
vigrednem delu prvenstva, tako v koroški ligi kot tudi v nižjih 
razredih.

)/pefe/( bo na KonfaKfn//eč/nastop/7 tud/p/esn/ 
teater //rarus s svo/o Centes/mo

11. Kontaktna leča 
- spored za mlade!

Pripravtjatni odbor Kontaktne teče je pred 
nekaj dnevi seznanit javnost s svojim letošnjim 
programom. Kontaktna teča 91, ki se je pričeta v 
ponedetjek, trajata pa bo še tja do petka, v svo
jem pripravtjatncm odboru tetos združuje dijake 
petih koroških šot. Poteg stovenske gimnazije 
sodetujcjo še gimnazije iz Vetrinja, Šentvida in 
Ptešivca. ZG 1 iz Cetovca ter Trgovska akade
mija.

V tem oziru je Kontaktna teča edinstveni kut- 
turni festivat v Avstriji, saj jo organizirajo 
izktjučno mtadostniki/dijaki za mtadostnike/ 
dijake - povabtjeni pa so seveda tudi starejši! 
„Gtavni citj prireditve je", kot je na tiskovni 
konferenci dejata gtavna tetošnja organizatorka 
Isabet Ebner, ki prihaja iz stovenske gimnazije, 
„da odpravimo predsodke med obema narod
nima skupnostma, ki živita na južnem Koro
škem. Posebej je treba še omeniti, da se tetos 
druge koroške šote še botj angažirajo kot dostej, 
prvič pa Kontaktno tečo podpira tudi Koroško 
dežetno zastopstvo šotarjev."

Stroške za prireditve, ki znašajo okrog 
120.000 šitingov, bodo organizatorji prejeti od 
ministrstva za pouk in umetnost, ministrstva za 
družine, pričakujejo pa tudi podpore mesta 
Cetovec in dežele Koroške. Brez dvoma pa 
bodo veseti tudi vsakega prostovotjnega daru. 
Ker so prireditve v prvi vrsti namenjene mta- 
dostnikom - ti pa imajo, kot vsi vemo, botj pra
zne denarnice - vstopnine za prireditve ne bo. 
Ktjub temu pa je spored pester in zanimiv: bra
nja, work-shopi (detavnice), gtedatiške predsta
ve, ptes, šport in kabareti, koncerti in podijska 
diskusija o obrobnih skupinah v naši družbi naj 
bi nagovoriti vsakega izmed nas!

V ponedetjek in torek so že nastopiti znana 
avstrijska jazz-skupina Harrija Stojke, razni 
avtorji, ki so brati iz svojih det, in drugi - škoda, 
če ste jih zamuditi! Več o posameznih priredi
tvah Kontaktne teče 91 boste našti v prihodnji 
števitki!

Štefka Vavti

KONTAKTNA LEČA 91
Sreda, 20.3.1991
16.00 Delavnica: slikanje na svilo in batik
17.30 Gledališče: ZG Volkermarkterring
20.00 Koncert: Naked Lunch 
21.15 Session
17.00 Košarkarski turnir (poteka vzporedno)

četrtek, 21.3.1991:
15.00 Tretja lekcija slovenščine
17.00 Podijska diskusija

(DS Karin Achatz, preds. Kriemhield 
Trattnig, Viktor Omelko, socialni min. dr. 
VValter Geppert,
preds. DZ Edeltraud Gatterer, Helena 
BreitfuB-Valeško,
Raimund Vospernik, 1 prizadeta)

19.30 Plesno gledališče Ikarus
21.00 Koncert: „4J"

Petek, 22.3.1991:
15.00 Delavnica: barvanje velikonočnih pirhov
17.00 Branje: SilkeHassler
17.30 Branje: BernhardErler
18.00 Kabaret: Sauraumpfa
19.00 Kabaret: Mike Supancic
20.00 Koncert: Afrikan Kings

Vse prireditve v avti
Zvezne gimnazije za Siovence
Prof. Janežičev trg 1, Celovec



Sejem gastronomije in turizma:

Gast 91: v turizmu 
manjkajo inovacije!

Aktualni razgovor

,,Priprav)jamo sc na 
turistično sezono"

Celovško sejmišče je od
prto še do jutri. Vanj vabijo 
prirediteiji gostinskega in 
turističnega sejma „Gast 91", 
ki je ietos že dosegel rekord: 
svojo robo in znanje ponuja 
namreč kar 94 avstrijskih in 
201 inozemska firma ter 407 
razstavljalcev. Zaradi tega so 
morali na sejmišču postaviti 
še dodatne razstavne hale, ob 
tem pa se lahko pohvalijo tudi 
s tem, da je en razstavljalec 
celo z Bermude.

Nasploh se na letošnjem 
„Gast" vrste zanimive prire
ditve, najboljši koroški 
kuharji se „tepejo" za prizna
nja, vinarji se predstavljajo s 
široko ponudbo svojih kvali
tetnih proizvodov, znana avs
trijska pivovarna pa prireja 
celo tečaj za točenje piva. Kot 
je dejal predsednik celovške 
sejemske direkcije Dermuth, 
želi „Gast" vnesti tudi 
pomembne impulze za razvoj 
koroškega turizma, ki bi po 
njegovem potreboval pred
vsem inovativne pobude. 
Dermuth je dejal, da so koro
ška turistična podjetja (hote
li, penzioni,...) v letu polno 
zasedena povprečno le 60 
dni. To število da bi bilo treba 
zvišati, čeprav je Koroško že 
zdaj označil kot „svetovnega 
turističnega prvaka".

Prvič se sejma letos udele
žuje tudi strokovno združenje 
za propagando, ki skuša

Ob ofvor/fv/ se/ma „Gasf 
97" je vedno pr/praU/ena 
tud/ družabnost. Za to sta 
tokrat med drug/m/ po
skrbe/a tud/ avs7r/)sk/ zve
zni m/'n/s7er Sc/iusse/ (le
vo) /n s/ovensk/ m/n/ster 
Paš (desno).

gostinskim podjetjem pred
staviti možnosti za učinkovi
tejše nastopanje na turi- 
stično-propagandnem sektor
ju. Iz Italije se je vabilu na 
„Gast" odzvala prava pizza- 
šola iz Caorla, med privlačno
sti pa sodijo tudi člani steklar
ske šole iz Radencev, ki na 
svoji stojnici prikazujejo 
svojo umetnost, namreč 
ročno izdelovanje posebnih 
kozarcev.

Otvor/fve celovškega 
se)ma za go.s//as7vo /n /ari
žem ,,Ga.s/ 97 " ^e )c udeleži/ 
/Mri/ slovenski m/7/i.s/er za 
/arizem ia go.s7in.s/vo /ago 
Paš. Ob roba prirecii/ve .se 
/e aa kratko se.s/ai /a<7i z 
av.s7r/).skira go.sporiar.ski/a 
a;iai.s/ro/a .Sci/a.s.siora, v 
pogovora z aaši/a aredai- 
koa/ /tarirejea/ ktokar/era 
pa )c preris/avii pričakova- 
a)a ,S'iovea/)e za ie/oša/o 
/aris/icao sezoao.

Lanska turistična sezona 
ni povsem izpolnita priča
kovanj. Kaj pričakujete od 
letošnje?

Napoved je kajpada zelo 
težka, vendar moram 
povedati, da smo skušali 
ustvariti dobre pogoje. 
Predvsem smo se potrudili 
za dvig ravni gostinskih 
uslug (osebje, obnova turi
stičnih objektov,...), kar 
smo skušali uresničiti ob 
dobrem sodelovanju z Ita
lijo in Avstrijo. Pa tudi 
sicer so naše možnosti pre
cej boljše. Naj opozorim le 
na to, da smo v sodelova
nju z Italijo ustvarili tudi 
optimalne pogoje v zvezi s 
kvaliteto naših obal. Tako 
so npr. uvedene čistilne 
naprave, do cvetenja 
morja gotovo ne bo prišlo.

Slovenija običajno snubi 
turiste s soncem, morjem 
in dobrim zrakom. Važna 
pa je tudi tako imenovana 
dodatna ponudba, tudi za 
zunajsezonski čas.

Mislim, da bo naša moč 
predvsem v bogati dodatni 
ponudbi. Tako v Ljubljani 
pripravljamo mednarodni 
sejem dizajnerjev, sve
tovno prvenstvo kajaka- 
šev, evropsko prvenstvo 
jezdecev dresure, pa 
seveda prireditve v Plani
ci,... Pričakujemo, da 
bomo s temi prireditvami 
privabili v našo deželo 
mnogo zainteresiranih.

Kljub temu je nastal 
vtis, da Slovenija letos

nekoliko manj ofenzivno 
nastopa na področju turi
stične propagande. Ali to 
drži?

Gotovo je nekaj resnice 
v tem, saj nam dejansko 
primanjkuje denarja za 
kakšno večjo promocijsko 
akcijo po Evropi, oziroma 
vsaj po tistih deželah, iz 
katerih pričakujemo naj
več gostov. Kljub temu pa 
mislim, da lahko preko 
našega delovanja na pri
mer v okviru delovne 
skupnosti Alpe-Jadran pri
čakujemo širši odziv na 
turističnem področju. 
Turizem pa vsekakor 
sestavljajo njegovi posa
mezni segmenti, prav v 
tem pa mislim, da je naš 
optimizem upravičen.

Se kot pristojni minister 
ne bojite, da bi nastala 
politična situacija v Jugo
slaviji lahko močno vpli
vala tudi na turizem v Slo
veniji?

Možnih posledic gotovo 
ne moremo ovrednotiti, 
vsekakor pa iskreno želi
mo, da ti dogodki ne bi 
vplivali preveč negativno. 
Seveda pa se prizadevamo, 
da Slovenijo oziroma 
njene usluge ponujamo 
čim bolj samostojno oz. v 
sklopu Alpe-Jadran. V 
tem, mislim, je naša moč, 
pa tudi v tem, da lahko Slo
venci o sebi povemo, da 
nismo z nikomer skregani.

Torej je Slovenija na 
letošnjo turistično sezono 
pripravljena?

To je težko reči. Vseka
kor pa drži, da se na turi
stično sezono pripravlja, 
da se želi uveljaviti pred
vsem s široko ponudbo na 
pomembnem sektorju re
kreativnega turizma. To 
nam daje upanje na uspeh!

-ma
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Planica vabi na zaključno tekmovanje skakaicev
Planica v soboto in nedeljo 

vabi na finale tekmovanja za 
svetovni pokal v smuških sko
kih. Letos bo Planica doži
vela kar dva viška hkrati, saj 
tekmovanji štejeta tako za 
svetovni pokal skakalcev 
(tam je naslov Avstrijcu 
Andiju Felderju že zagotov
ljen), kot tudi za svetovni 
pokal v smuških poletih. To 
torej pomeni, da se bodo na 
planiški velikanki pomerili 
prav vsi, ki sodijo v sam vrh 
skakalcev.

Pred tem zaključkom 
sezone v Planici mnogi raz
pravljajo o tem, ali je sploh 
mogoče poleteti preko 200 
metrov. Predsednik organi
zacijskega komiteja Planica 
91 inž. Vlado Gorišek je to 
možnost načelno potrdil, 
dodal pa je dvoje: „Za tak 
polet bi morala biti optimalna 
termika (veter od spodaj bi 
moral pihati najmanj s hitros
tjo 3 m/sek ), po drugi strani 
pa nočemo za vsako ceno 
doseči take dolžine. V ospre
dju mora biti estetika tega 
športa, ne pa nevarnost za 
težje poškodbe!" Dejal pa je.

da pa bi se kljub temu lahko 
„zgodi!" tak rekordni polet.

Planica je tudi sicer pri
pravljena na zaključno tek
movanje za svetovni pokal. 
Velikanko so z umetnim sne
gom začeli pripravljati že v 
decembru, tako da bodo 
pogoji tudi ob koncu tega 
tedna še optimalni. In prav

zato člani organizacijskega 
komiteja lahko z upravičenim 
ponosom sporočajo, da je v 
Planici vse pripravljeno za 
zadnje srečanje najboljših 
skakalcev iz vsega sveta. Med 
njimi pa bodo vsi letošnji sve
tovni prvaki, kot so to Heinz 
Kuttin, Andreas Felder in 
seveda domačin Franci 
Petek.

Stovenija v znamenju črne ptoščice
V Ljubljani in na Jesenicah 

bo od 28. marca do 7. aprila 
potekalo še drugo veliko 
športno tekmovanje, namreč 
svetovno prvenstvo v hokeju 
na ledu skupine B, v kateri 
nastopata tudi Jugoslavija in 
Avstrija. To prvenstvo 
dobiva dodaten pomen tudi 
zato, ker je mednarodna 
hokejska zveza odločila, da 
bodo od prihodnjega leta 
dalje zvišali število moštev v 
skupini A, hkrati pa se prvi 
trije letošnjega prvenstva B- 
skupine kvalificirajo tudi za 
olimpijske igre, ki bodo pri
hodnje leto. Predvsem Avs
trijci upajo, da se bodo uspeli

uvrstiti na sprednja mesta, 
medtem ko možnosti Jugosla
vije za tako mesto ocenjujejo 
še bolj previdno. Na vsak 
način pa je bil že uspeh, da bo 
svetovno prvenstvo po začet
nih težavah zdaj vendar v Slo
veniji, saj so hoteli npr. Nizo
zemski, Norvežani in Japonci 
najprej doseči preložitev 
prvenstva v Italijo ali na Nizo
zemsko

loda organizatorji 
zatrjujejo, da je za varnost 
vseh ekip poskrbljeno, kar je 
potrdila tudi mednarodna 
hokejska zveza, ki jc odločila, 
da bo prvenstvo kot predvi
deno v Sloveniji!

Od!ične točke za Dunjo in Damje!a
Minuli vikend sta šolarska 

tekmovalca ŠD Šentjanž 
Dunja Jamnig in Danijel 
Užnik nastopila na koroškem 
smučarskem prvenstvu mla
dincev in odraslih. Dobra pri
ložnost torej, da izboljšata 
tudi število svojih OSV-točk. 
To priložnost je izrabil pred
vsem Danijel Užnik, ki je za 
precej starejšimi tekmeci za-

Priprave SAK
Igralci SAK so se vrnili s 

priprav v Medulinu. Sode
lovali so vsi kadrski igralci 
razen Krauslerja (službeno 
zadržan) in Marjana Šmida 
(še rekonvalescenten). 
Odigrali so tudi tri tekme 
in sicer proti Rudi (5 : 0; 
goli: Stanisavljevič 3,
Galo, Blajs), Uljaniku 
Pula(l : 1; gol: Stanisavlje
vič) in C. Puli (2:1; gola: 
Blajs, Lippusch). Trening 
so posvetili predvsem stan
dardnim situacijam, teh
niki in taktiki. Vzdušje v 
ekipi jc bilo dobro, igralci 
pa so bili vsi zelo zavzeti in 
koncentrirani.

ostal v superveleslalomu le za 
5 sekund in se tako popravil 
za dobrih 70 točk. Dunja (na
stopila je le zadnji dan), pa je 
v veleslalomu pridobila 10 do 
15 točk (za toliko se je v vele
slalomu popravil tudi Užnik). 
Temu je treba dodati, da sta 
letos oba dosegla predvsem v 
veleslalomu že odlične rezul
tate.

ŠAH
Rešitev naloga št.: 82 

Samo z odskočnim šahom 
skakača na polje el - l...Se)+ 
razkrije črni vse slabosti bele 
pozicije. Na izsiljen umik kra
lja 2.Kg) sledi nenavaden, 
vendar učinkovit razplet z 
žrtvijo dame 2...Dh)+!!, ki 
dirigira belega kralja na polje 
hi 3.Kh):. Sedaj sledi vdor 
črne trdnjave v beli tabor:
3.. .TH + , ki ga beli brani z 
damo 4.Dg). Na odprto in 
oslabljeno belo diagonalo pa 
sedaj vstopa Jelenov lovec
4.. .Lc6+, ki po izsiljenem 
5.Tg2 zada povezanim belim 
figuram smrtni udarec
5.. Lg2: mat!


